
معاون اول رئیس جمهور:

 در 50 سال گذشته
شاهد تخریب تالاب ها بوده ایم

معاون اول رئیس جمهور با تاکید بر اینکه حفاظت از محیط زیست با کمک 
امکانپذیراست،  مردم، جامعه مدنی، نخبگان و فعالان علمی و اجتماعی 
گفت: »برای صیانت از محیط زیست باید از توان و ظرفیت همه مردم و 

بخش های مختلف کمک گرفت و از مشارکت آن ها بهره مند شد.«

جعفر مهرکیان از دوران اوج 
باستان شناسی ایران می گوید

 نه به خاطر رانت
به خاطر برنامه

باستان شناسی ایران تا پیش از »فیروز باقرزاده« شکل 
دیگری داشت، اگرچه پیش از او »عزت الله نگهبان« به 

باستان شناسی ایران سروسامان داده و ما دوره های میدانی 
بسیار عالی زیر نظر او گذراندیم اما هرگز برای باستان شناسی 

یک برنامه مدون و استراتژیک وجود نداشت.

اظهار نظرها درباره گذرنامه واکسیناسیون کرونا 

 گذرنامه واکسن
تبعیض یا نجات گردشگری پرونده غبارگرفته پروژه یوز

  هوشنگ ضیایی، کارشناس حیات وحش: پروژه یوز یک سالی است متوقف شده و زیر نظر دفتر حیات وحش رفته است

پیشنهاد پروژه »گربه سانان هم بوم یوز«، ادامه طرح بین المللی حفاظت از یوزپلنگ آسیایی را با ابهام مواجه کرده است

 انتقاد شهرسازان و فعالان هنرهای نمایشی
از طرح حصارکشی دور تئاتر شهر

 تئاتر شهر تئاتر شهر
حصر می شودحصر می شود
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7ادامه در صفحۀ

| کنشگر و پژوهشگر شهری |

| محمدکریم آسایش |

نقدی بر حصارکشی تئاتر شهر

وظیفه ی  مدرن  دادن  انجام  »شهرسازی 
بی وقفه ای است که قدرت طبقاتی را محفوظ 
نگاه می دارد: حفظ اتم وارگی زحمت کشانی که 
شرایط شهری تولید آن ها را به طور خطرناکی 
مجتمع ساخته بود. شهرسازی میدان مطلوب 
جوانب  تمام  علیه  باید  شد که  دائمی  مبارزه 
تلاش  می گرفت.  صورت  آشنایی  امکان  این 
تجارب  مبنای  بر  مستقر،  قدرت های  همه 
حفظ  وسایل  افزایش  برای  فرانسه،  انقلاب 
خیابان  حذف  در  سرانجام  خیابان،  در  نظم 
گی  نمایش:  جامعه  می رسد«  خود  اوج  به 
در  است.  تهران  قلب  ولیعصر  چهارراه  دوبور 
و  روزمره  زندگی  فرهنگ،  است که  نقطه  این 
می شوند.  مراکز  متصل  بهم  اجتماعی  مبارزه 
قلب،  این  میانه  در  شهر  تئا تر  نظیر  فرهنگی 
تالار وحدت در سمت شرقی آن، راسته کتاب 
فروشی ها در سمت غرب، مراکز دانشگاهی و 

آگهی تجدید )نوبت دوم(       
 فراخوان شماره 99/5/ف

شركت معدنی و صنعتی گل گهر )سهامی عام( در نظر دارد " مهندسی معکوس، تهیه نقشه های فنی و ساخت 
یک دستگاه پمپ پلانجری تزریق هیدروکسید سدیم"را از طریق فراخوان عمومی به شركت ها ی واجد شرایط 
  WWW.GEG.IR واگذار نماید. لذا كلیه متقاضیان می توانند جهت اخذ اسناد فراخوان به آدرس الكترونیكی
مراجعه و اسناد مذکور را از قسمت مناقصه و مزایده دانلود نمایند. مهلت تحویل پاكات ساعت 9 الی 14 روز 
سه شنبه مــورخ 99/12/05 در محــل دفتركمیسیون معـاملات مجتمع و یا دبیرخانه دفتر مرکزی تهران می 
باشد. لازم به ذكر است شركت معدنی و صنعتی گل گهر در رد یا تایید صلاحیت شركت ها مختار می باشد و 

ارسال مدارك هیچ گونه حقی برای ارسال كننده ایجاد نخواهد كرد .
مدیریت قراردادها و معاملات 
شرکت معدنی و صنعتی گل گهر

شرکت گاز استان کرمان در نظر دارد فراخوان ارزیابی کیفی جهت برگزاری مناقصه عمومی )تهیه مصالح و اجرای خط تغذیه ورودی ایستگاه های 13 شهرک صنعتی سطح استان به همراه انجام 
عملیات ساختمانی و روشنایی و حفاظت از زنگ آن ها ( به شماره 2099093164000074 را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری فراخوان ارزیابی کیفی از دریافت 
و تحویل اسناد استعلام ارزیابی کیفی  تا ارسال دعوتنامه جهت سایر مراحل مناقصه، از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد لازم 
است مناقصه گران درصورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. تاریخ انتشار فراخوان در سامانه تاریخ 

99/11/28 می باشد. اطلاعات و اسناد مناقصه عمومی پس از برگزاری فرآیند ارزیابی کیفی و ارسال دعوتنامه از طریق سامانه ستاد به مناقصه گران ارسال خواهد شد. 

مهلت دریافت اسناد استعلام ارزیابی کیفی: 99/12/6
مهلت ارسال پاسخ استعلام ارزیابی کیفی : 99/12/20

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار:
شرکت گاز استان کرمان واقع در بلوار 22 بهمن - حد فاصل سه راه ادیب با چهار راه  

فکس:034-33239661  شماره   034-31326000 تماس:  شماره  شعبانیه 
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت نجام مراحل عضویت در سامانه:

مرکز تماس: 021-41934
دفتر ثبت نام: 88969737 و 85193768

روابط عمومی شرکت گاز استان کرمان

تجدید  فراخوان آگهی ارزیابی کیفی )56-99(نوبت دوم
 جهت برگزاری مناقصه  تهیه مصالح و اجرای خط تغذیه ورودی ایستگاه های 13 شهرک صنعتی 

سطح استان به همراه انجام عملیات ساختمانی و روشنایی و حفاظت از زنگ آن ها

کد فراخوان1399.6958شماره مجوز99/11/28تاریخ چاپ نوبت اول365مدت زمان اجرا)روز(

3/000/000/0002099093164000074مبلغ تضمین)ریال(99/11/29تاریخ چاپ نوبت دومیکتعداد مرحله

 اصلاحیـه
 فراخوان مناقصه عمومی  یک مرحله ای

فهرست بهامبلغ تضمين )ريال(نوع تضمينمبلغ برآورد )ريال(عنوان پروژهشماره مناقصه

28/الف/99/46

احداث نماز خانه بین 
راهی در محور های 

زهکلوت –ایرانشهر،جیرفت 
– بافت،عنبرآباد -کنار 

صندل)تجدید(

25،906،278،711

براساس بخشنامه 
123402/ت  50659هـ  
مورخ 94/09/22 آئین 

نامه تضمین برای 
معاملات دولتی

1,295,313,935

ابنبه، تاسیسات مکانیکی 
،تاسیسات برقی و توزیع 
نیروی برق سال 1399 
)انعقاد قرارداد براساس 
فهرست بهای سرجمع(

اداره كل راهداری و حمل و نقل جاده ای جنوب استان کرمان در نظر دارد مناقصه عمومی فوق را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. 
کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( 
به آدرس “ www.setadiran.ir “  انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی 

امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. 

تاریخ انتشار مناقصات در سامانه تاریخ11/29/ 1399 می باشد.
مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصات از سایت : تا ساعت 17:00 روز شنبه مورخ  12/02/ 1399

مهلت زمانی ارائه پیشنهاد : تا ساعت 13:00 صبح روز چهارشنبه مورخ 12/13/ 1399
زمان بازگشایی پاکت ها : ساعت 14:00 صبح روز چهارشنبه مورخ  12/13/ 1399

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت های الف : نشانی : اداره كل راهداری و حمل ونقل جاده 
ای جنوب استان کرمان به نشاني: جيرفت – کیلومتر 5 جاده کرمان_ابتدای شهرک صنعتی شماره 2 جیرفت و تلفن : 03443317492 

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : مرکز تماس : 02141934 ،  دفتر ثبت نام : 88969737 و 85193768
))با عنایت به مشکلات فنی پیش آمده در سامانه ستاد برنامه زمانبندی مناقصه به شرح فوق اصلاح می گردد((

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای جنوب کرمان

نوبت اول

در  گفت:  ارتش  دریایی  نیروی  عملیات  معاون 
نخستین مرحله از تمرینات رزمایش مرکب امنیت 
و  ایران  شناورهای  هند،  اقیانوس  شمال  دریایی 
در  شده  تعیین  پیش  از  اهداف  سوی  به  روسیه 
پایگاه  از  ایرنا  گزارش  به  کردند.  تیراندازی  دریا 
اطلاع رسانی ارتش جمهوری اسلامی ایران، دریادار 
در  کرد:  اظهار  سه شنبه  روز  طحانی  غلامرضا  دوم 
دومین روز از برگزاری رزمایش مرکب امنیت دریایی 
شمال اقیانوس هند یگان های شناور دو کشور که از 
صبح امروز با عزیمت به محل اجرای مأموریت در 
نخستین  بودند،  هند حرکت کرده  اقیانوس  شمال 
مرحله از تمرینات این رزمایش را به اجرا گذاشتند. 
شمال  دریایی  امنیت  مرکب  رزمایش  سخنگوی 
رزمایش،  از  مرحله  این  در  افزود:  هند  اقیانوس 

فرماندهی  سر  به  روسیه  و  ایران  شناور  یگان های 
از  استفاده  با  و  جماران  ایرانی  تمام  ناوشکن 
سلاح های مختلف به سوی اهداف سطحی از پیش 
تعیین شده در دریا تیراندازی کردند. طحانی تاکید 
کرد: در مرحله بعد تمرین »PHOTOEX« شامل 
صورت بندی و آرایش آفندی یگان های شرکت کننده 
در رزمایش متناسب با تهدیدات موجود در منطقه 
تمام  طحانی،  دوم  دریادار  گفته  به  شد.  اجرا 
توسط  منطقه  هوایی  پایش  و  نظارت  با  مراحل 
شد. انجام  ارتش  دریایی  نیروی   بالگردهای 

رزمایش مرکب امنیت دریایی شمال اقیانوس هند 
از سه شنبه 28 بهمن ماه در منطقه شمال اقیانوس 
هند و دریای عمان آغاز شده و به مدت دو روز ادامه 

خواهد داشت.

 در رزمایش مرکب امنیت دریایی شمال اقیانوس هند؛

ناوهای ایران و روسیه به سمت اهداف دریایی تیراندازی کردند

| پژوهشگر یوز |

| باقر نظامی |

چرا پروژه یوز در آستانه 
تعطیلی کامل است؟

از  حفاظت  پروژه  تعلیق  از  سال  سه 
امر  این  و  می گذرد  آسیایی  یوزپلنگ 
می تواند در بلندمدت به آسیب های جدی 
مناطق  سوم  یک  از  بیش  حفاظت  در 
محیط  حفاظت  سازمان  مدیریت  تحت 

شود. منجر  زیست 
 شروع پروژه تکثیر در اسارت و افزایش 
اهدافی  تنها  منطقه،  یک  در  مشاهدات 
باشد.  آنها  دنبال  به  یوز  پروژه  نبودند که 
حداقل آسیب تعطیلی پروژه و ادامه این 
کاهش  استان ها،  انگیزه  کاهش  روند، 
به  آسیب  زیستگاه ها،  حفاظتی  سطح 
اکوسیستم های  در  یوز  اصلی  طعمه های 
و  کشور،  فراخشک  و  خشک  شکننده 
مناطق  تک  به  توجه  تمرکز  همچنین 
رفتار  یوز  که  آنجا  از  و  است،  خاص 
آسیب های  موجبات  دارد  بلند  پراکندگی 
جدی به جمعیت ها و تک افراد پراکنده 
و اندک ذخایر ژنتیکی باقی مانده خواهد 

شد.
 وضعیت پروژه یوز و به تبع آن وضعیت 
و  فراز  گذشته  دهه  دو  طول  در  یوز 
نشیب های زیادی را پشت سر گذاشت.

به  متحد  ملل  عمران  دفتر  نگاه  از   
و  پروژه  اصلی  شریک  دیگر  عنوان 
حدود  تا  پروژه  این  بین المللی،  ارزیابان 
بسیاری  نگاه  از  اما  بوده  موفق  زیادی 
سازمان  مدیران  حتی  و  کارشناسان  از 
در  ویژه  به  زیست،  محیط  حفاظت 
جمع های خصوصی این پروژه یک طرح 
هزینه بر میلیاردی بوده که کارنامه موفقی 
در  یوز  احتمالا جمعیت  چرا که  نداشته، 
این سال ها نه تنها روند افزایشی را تجربه 
نیز  زیستگاه ها  بسیاری  از  بلکه  نکرده، 

است.  شده  حذف 
و  یوز  پرچالش  وضعیت  این  بر  دلایلی 
احتمالا نبود موفقیت در زیستگاه ها مطرح 
است، که اینجانب با وجود آنکه با توجه به 
سطح امکانات و بودجه تخصیصی، این 
موفق می دانم؛  زیادی  تا حدود  را  پروژه 
ایراداتی نیز بر آن وارد است که توجه به 
آنها برای تصمیم گیری های آتی ضرورت 
دارد. یکی از شکست های بارز آن است که 
مدیران پروژه در هیچ دوره ای نتوانستند 
وظیفه، نقش و جایگاه اصلی پروژه را به 
عنوان »تنها دفتر علمی و مشاوره ای برای 
تسهیل حفاظت یوز و زیستگاه ها« حتی 
زیست  محیط  حفاظت  سازمان  بدنه  در 
به درستی تبیین کنند. با نگاهی به جمع 
کل بودجه پروژه در تمام حدود 20 سال 
اندک پرسنلی که  گذشته و تعداد بسیار 
در طول این سال ها برای پروژه فعالیت 

3ادامه در صفحۀ
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در چند هفته گذشته، نمایندگان مجلس 
استفاده  تریبونی  هر  از  دولتی ها  و 
کردند تا در نقد یکدیگر و به نفع لایحه 
حرف  خود  نظر  مورد  شکل  به  بودجه، 
را  پیشنهادی اش  لایحه  دولت،  بزنند. 
واقع بینانه، عملی و کارامد می دانست و 
مجلسی ها آن را خوش بینانه، غیر عملی 
برگت  و  رفت  از  پس  بالاخره  تورم زا.  و 
لایحه به دولت و مجلس، حالا اکثریت  
نمایندگان با کلیات آن موافقت کرده اند، 
مشکل  آن  با  همچنان  عده ای  گرچه 
و عده ای هم گفته اند که موافقت  دارند 
تایید  معنای  به  بودجه،  با کلیات  آن ها 
جزئیات آن نیست. 211 نفر از نمایندگان 
با کلیات اصلاحیه بودجه موافقت کردند، 
در  همچنان  نماینده   28 که  حالی  در 
حرف  سر  بر  بودجه  با کلیات  مخالفت 
رای  هم  نماینده   6 ماندند.  باقی  خود 
در  ایسنا،  گزارش  به  داده اند.  ممتنع 
ابتدای جلسه، احمد امیرآبادی فراهانی 
شورای  مجلس  رئیسه  هیات  عضو   -
قرائت  را  رئیس جمهور  نامه   - اسلامی 
کرد که در آن به استناد اصل 126 قانون 
سال  بودجه  لایحه  اصلاحیه  اساسی 
شده  مجلس  تقدیم  را  1400 کل کشور 
نمایندگان مخالف  اظهارات  از  بود. پس 
باقر  محمد  های  صحبت  و  موافق  و 
نوبخت رئیس سازمان برنامه و بودجه، 
به   1400 بودجه  لایحه  اصلاحیه  کلیات 

شد. تصویب  و  مجلس گذاشته  رای 

موافقان کلیات بودجه
لایحه  کلیات  بررسی  جریان  در 

بودجه، موافقان و مخالفان، نظرات خود 
نماینده  صفری  محمد  کردند.  بیان  را 
رودسر در موافقت با کلیات لایحه بودجه 
1400 گفت: »مجلس شورای اسلامی و 
مساله  با  که  ندارند  را  این  حق  دولت 
چون  کنند  برخورد  سیاسی  بودجه، 
خاص  مشکلات  برخورد کردن  سیاسی 
این موضوع پرهیز  از  باید  را دارد،  خود 
بودجه  به کلیات  نگاهی  چنین  و  شده 

باشد.« نداشته  وجود 
عضو  حسینی  سیدشمس الدین 
کمیسیون برنامه و بودجه با بیان این که 
کرده  »تمکین«  قانونی  رویه  به  دولت 
اصلاحیه  این  با  دولت  گفت:  است، 
برداشته  جلو  سمت  به  یک گام  لایحه 
مهدی  موافقان،  از  دیگر  یکی  است. 
بود.  اقتصادی  عضو کمیسیون  طغیانی 
بودجه  اصلاح  برای  دولت  اقدام  او 
ابراز  و  کرد  توصیف  کوچک«  »گام  را 
بلندتری  مجلس گام  امیدواری کرد که 

بردارد. زمینه  این  در  را 
مهرداد گودرزوند چگینی عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه نیز در موافقت با کلیات 
در خصوص  ما  لایحه گفت که »دغدغه 
اصلاحیه  این  با  بودجه  بودن  واقعی 
عضو  زنگنه،  محسن  شد«.  رفع  دولت 
محاسبات  و  بودجه  برنامه،  کمیسیون 
نیز میزان دغدغه های رفع شده مجلس 

را 30 تا 40 درصد عنوان کرد.

مخالفان کلیات بودجه
کلیات  تصویب  مخالفان  میان  در 
بیان  را  خود  نظرات  نمایندگان،  بودجه، 

سلیمی  علیرضا  حجت الاسلام  کردند. 
عضو هیات رئیسه در مخالفت با کلیات 
انجام  خاطر  به  دولت  از  بودجه  لایحه 
را  آن  اما  کرد  تشکر  اصلاحیه ها  دادن 
کافی  مجلس،  دغدغه های  رفع  برای 
مردم  نماینده  وحیدی  محمد  ندانست. 
بجنورد، از دیگر مخالفان تصویب کلیات 
بودجه  اصلاحیه  در  که  گفت  او  بود. 
دیده  بی سابقه ای«  »بی انضباطی   1400
»رشد  که  گفت  همچنین  او  می شود. 
که  بودجه ای  در  اعتبارات  بی سابقه 
بسیار  شده  داده  مجلس  به  هم اکنون 

است.« آسیب زا 
تهران،  نماینده مردم  مصطفی میرسلیم 
تصویب  مخالف  نمایندگان  دیگر  از 
است  معتقد  همچنان  که  بود  کلیات 
دولت،  توسط  شده  ارائه  بودجه  لایحه 
تورم زا است. او گفت که ارائه این لایحه 
بیشتر جنبه »تبلیغاتی و سیاسی« دارد 
مشکلات  با  را  سال، کشور  پایان  در  و 
لطف الله  می کند.  روبه رو  زیادی 
را  پا  قزوین،  مردم  نماینده  سیاهکلی 
ادعا  و  میرسلیم گذاشت  از  فراتر  کمی 
بودجه،  این  تصویب  محض  »به  کرد: 

می دهد.« نشان  را  خود  تورم، 
نیز  ملکان  مردم  نماینده  موسوی،  علی 
به عدم توجه به معیشت مردم و اقشار 
انتقاد  شده،  ارائه  لایحه  در  آسیب پذیر 
نماینده  بودجه الله وردی دهقانی  کرد. 
محوریت  با  را  بودجه  این  نیز  ورزقان 
و گفت که  دانست  آمریکا«  با  »مذاکره 
اصلاحیه  در  قابل توجهی«  »تغییرات 

این  در  »بی عدالتی«  و  نمی شود  دیده 
است. محسوس  بودجه، 

نوبخت: از بازگشت لایحه 
کراهت داشتیم

در  نمایندگان  سخنان  پایان  از  پس 
لایحه  کلیات  با  مخالفت  و  موافقت 
رئیس  نوبخت،  محمدباقر  بودجه، 
به  شروع  بودجه  و  برنامه  سازمان 
از  کراهتی  که  گفت  او  کرد.  سخنرانی 
دولت  به  بودجه  لایحه  بازگشت  بابت 
آثار  بودجه  »اصلاحیه  اما  داشته  وجود 
و  دولت  می شود  باعث  دارد که  مثبتی 
مجلس شورای اسلامی با همدلی سال 

کنند.« آغاز  قوت  با   1400
مورد   15 حداقل  این که  بیان  با  نوبخت 
نمایندگان در اصلاحیه  اصلاحات مدنظر 
انجام شده است، گفت: »ما در  بودجه 
شورای  مجلس  با  مشترک مان  هدف 
در  که  هستیم  این  دنبال  به  اسلامی 
و  قیمت  افزایش  از  جلوگیری  راستای 

کنیم.« اقدام  تورم 
و  نوبخت  سخنان  پایان  از  پس 
لایحه،  کلیات  تصویب  و  رای گیری 
مجلس  رئیس  قالیباف،  محمدباقر 
بودجه  لایحه  کلیات  اسلامی،  شورای 
ارجاع  تلفیق  به کمیسیون  را  1400،  آن 
داد و اعلام کرد که از روز یک شنبه هفته 
آغاز  مجلس  در  بودجه  جزئیات  آینده، 

. د می شو
خود،  سخنان  در  قالیباف  حال  این  با 
از دولت به خاطر  به شکل غیرمستقیم 
آنچه او »تعامل لازم دولت با مجلس« 
زمانی  از  او گفت که  انتقاد کرد.  خواند، 
ارائه  مجلس  به  اولیه  بودجه  لایحه  که 
اولین  اسلامی  شورای  مجلس  شد، 
بنا  و  داد  تشکیل  دولت  با  را  جلسه 
با  لایحه  مردم  بود جهت حل مشکلات 
همفکری مجلس و دولت اصلاح شود، 
با  دولت  لازم  تعامل  راه  بین  »در  اما 
حال  این  با  نگرفت.«  صورت  مجلس 
او اذعان کرد که »خوشبختانه در لایحه 
مد  اصلاحاتی که  از  مورد   7 شده  ارائه 
حالی  در  اعمال شد.«  بود  نظر مجلس 
که قالیباف موارد اصلاح شده را 7 مورد 
خوانده، اما نوبخت، این موارد را حداقل 

بود. بیان کرده  مورد   15

روحانی: دولت تمام قد از 
حقوق مردم دفاع می کند

در  رئیس جمهوری  روحانی،  حسن 
دولت  اقتصادی  هماهنگی  ستاد  جلسه 
و  مردم  معیشت  از  قد  تمام  که  گفت 
تامین کالاهای اساسی دفاع خواهد کرد. 
و  تدابیر  قوت  با  »دولت  روحانی گفت: 
ادامه  را  خود  معیشتی  سیاست های 
می دهد و هر جا که حقوق مردم در میان 
باشد، تمام قد از معیشت مردم و تامین 
در  ترجیحی که  ارز  با  اساسی  کالاهای 
شده،  گنجانده  نیز    1400 بودجه  لایحه 
دفاع می کند تا در سال آینده نیز مردم در 
روبه رو  با مشکلات  تامین کالاهای خود 
در  همچنین  رئیس جمهوری  نشوند.« 
و  »موفقیت  کرد:  تاکید  خود  سخنان 
هدف  خنثی سازی  در  بزرگی  پیروزی 
ایجاد  بر  مبتنی  دشمن  اصلی  و  شوم 
و کمبود  تحمل  غیرقابل  فشار  و  قحطی 
نتیجه  در  و  ضروری  کالاهای  تهیه  در 
دست  به  کشور  در  ریختگی  بهم  ایجاد 
ناموفق  آمد و هدف گذاری دشمن کاملا 

ماند.« ناکام  و 

با اکثریت آرای نمایندگان:

کلیات لایحه 1400 تصویب شد
نوبخت: حداقل 15 مورد اصلاحات مدنظر نمایندگان در اصلاحیه بودجه انجام شده است
قالیباف: در لایحه ارائه شده 7 مورد از اصلاحاتی که مد نظر مجلس بود اعمال شد

جهانگیری:
 در 50 سال گذشته

شاهد تخریب تالاب ها 
بوده ایم

بر این که  تاکید  با  رئیس جمهور  اول  معاون 
مردم،  با کمک  زیست  محیط  از  حفاظت 
علمی و  فعالان  و  نخبگان  مدنی،  جامعه 
»برای  گفت:  امکانپذیراست،  اجتماعی 
و  توان  از  باید  زیست  محیط  از  صیانت 
مختلف  بخش های  و  مردم  همه  ظرفیت 
از  و  داد  مسئولیت  آن ها  به  کمک گرفت، 

شد.« بهره مند  آن ها  مشارکت 
رئیس جمهور  اول  معاون  گزارش ایسنا،  به 
صبح دیروز در مراسم پنجاهمین سال انعقاد 
معاهده رامسر و روز جهانی تالاب ها، گفت: 
مسئله  مسئولان کشور  و  مردم  عموم  باید 
ضرورت  یک  عنوان  به  را  زیست  محیط 
سیاسی،  ظرفیت های  همه  از  و  دریابند 
به  از  جلوگیری  برای  رسانه ای  و  اجتماعی 
و  در حال  انسان ها  زندگی  افتادن  مخاطره 

کرد. استفاده   آینده 
پیش  از  بیش  عمومی باید  افکار  او گفت: 
به مسئله محیط زیست حساسیت  نسبت 
حساسیت  که این  زمانی  تا  باشند،  داشته 
و دغدغه وجود دارد، دولت ها می توانند در 
موفق  محیطی  زیست  مسائل  از  حمایت 

باشند.
جهانگیری با اشاره به این که تخریب تالاب ها 
انسانی  بر زیست  پیامدهای منفی فراوانی 
حمایت  با  گفت:  دارد،  کشورها  اقتصاد  و 
و  غبار  و  گرد  از  مانع  می توان  تالاب ها  از 
سیلاب های مخربی شد که زندگی انسان ها 

می اندازد. مخاطره  به  را 
او گفت: با وجود شکل گیری کنوانسیون های 
حفاظت از تالاب ها و ثبت آن ها در مجامع 
بین المللی در پنجاه سال گذشته، متاسفانه 
شاهد تخریب و خسارت فراوانی به تالاب ها 
بوده ایم، اقدامات نگران کننده ای که محیط 
زیست را به مخاطره انداخته است به ویژه 
منطقه ای  و  ایران که  خاورمیانه  منطقه  در 

نیمه خشک محسوب می شود.
معاون اول رئیس جمهور با اشاره به  این که 
توجه  همواره  اسلامی ایران  جمهوری  دولت 
داشته  محیطی  زیست  مسائل  به  ویژه ای 
تشکیل  نخست  روزهای  در  گفت:  است، 
مهم ترین  از  یکی  امید  و  تدبیر  دولت 
دغدغه های کشور،  آینده دریاچه ارومیه بود. 
دریاچه ای که میلیون ها انسان در حاشیه آن 
زندگی می کنند و اقتصاد آن ها وابسته به آن 
بود. او افزود: هزینه و کار بسیاری انجام شد 
و به فضل الهی می توان گفت که می توان به  
آینده دریاچه ارومیه امیدوار شد، با توجه به 
طول برنامه احیای  این دریاچه، امیدواریم 
تا سال 1406  این دریاچه بتواند به تراز قبلی 

خود دست یابد.
با  مقابله  دیگر  مسئله  افزود:  جهانگیری 
بود.  تالاب ها  احیای  بحث  و  ریزگردها 
بیش از 370 میلیون دلار در سه سال اخیر 
در  است.  یافته  اختصاص  موضوع  به این 
شورای عالی آب برنامه احیای زاینده رود و 
احیای تالاب گاوخونی تصویب شد. یکی از 
تخصیص  بود که  تصمیم ها  این  مهمترین 
تخصیص  ردیف  در  تالاب ها  برای  آب 
نیرو  وزارت  تا  گرفت  قرار  مردم  شرب  آب 
آب  تامین  به  نسبت  بیشتری  دغدغه  با 

کند. تلاش  تالاب ها 
رودخانه  ساماندهی  به  اشاره  با  جهانگیری 
کشور،  رودخانه  مهم ترین  بعنوان  کارون 
گفت: کارون در معرض تهدیدهای فراوانی 
شدن  ریخته  آن  مهم ترین  داشت که  قرار 
بدون  واحدهای صنعتی و شهری  فاضلاب 
تصفیه به این رودخانه بود. در زمان کوتاهی 
احیای رودخانه و در ادامه تا احیای تالاب 
قرار  کار  دستور  در  شادگان  و  هورالعظیم 
از 4  بیش   1398 سال  سیلاب  در  گرفت، 
میلیارد متر مکعب آب در هور العظیم ذخیره 
تالاب  سرزندگی این  و  شادابی  به  که  شد 
مند  بهره  آن  از  امروز  مردم  و  کرد  کمک 

. هستند
مسائل  اهمیت  این که  بیان  با  جهانگیری 
محیط زیستی به عنوان موضوعاتی جهانی 
و ملی برای مردم دنیا و ایران بیش از پیش 
اراضی  تبدیل  است، گفت:  شده  مشخص 
کشاورزی به واحدهای مسکونی بدون مجوز 
و غیرقانونی و یا با سواستفاده، جنگل زدایی، 
آلودگی  نیز  و  خواری  دریا  و  خواری  کوه 
به این  باید نسبت  از مسائلی است که  هوا 
اول  معاون  باشیم.  داشته  دغدغه  تهدیدها 
رئیس جمهور گفت: امروز جنگل های زاگرس 
با بیماری جدیدی مواجه است و خسارات 
بسیاری دیده که باید از کمک های بین المللی 
نیز برای احیای این جنگل ها استفاده کنیم. 
تصرف  و  پدیده کوه خواری  از  انتقاد  با  او 
واحدهای  به  آن  تبدیل  و  طبیعی  منابع 
دریا  حاشیه  در  متاسفانه  اقتصادی گفت: 
نیز با پدیده نامیمون دریاخواری در سواحل 
دریای خزر و دریای عمان و خلیج فارس 
روبه رو هستیم که گاهی ممکن است با یک 
طرح اقتصادی شروع و بیش از ده برابر لازم 

تصرف می شود. زمین 

رئیسی:

مردم نمی پذیرند یک فساد 
چند بار در جامعه تکرار شود

یک  نمی پذیرند که  مردم  قضاییه گفت:  قوه  رئیس 
به گزارش  بار در جامعه تکرار شود.  فساد برای چند 
ابراهیم  قوه قضاییه،  رسانه  مرکز  از  نقل  به  ایسنا 
رئیسی در جلسه شورای عالی پیشگیری از وقوع جرم، 
و  اجتماعی  اقتصادی،  سیاسی،  تصمیمات  گفت که 
فرهنگی باید با نگاه پیشگیرانه و کاهش آسیب ها و 
نظام  برای  رئیسی گفت:  باشد.  همراه  ناهنجاری ها 
اسلامی ما که بیش از 40 سال از آن می گذرد و هم 
در نگاه جهانیان توفیقات بسیاری داشته و هم افق 
روشنی را پیش روی خود می بیند، زیبنده نیست که 

نرخ جرایم در آن بالا باشد.

ستاد کل نیروهای مسلح 
سخنان وزیر اطلاعات را 

تکذیب کرد 
به دنبال اظهارات اخیر حجت الاسلام سیدمحمود علوی 
کارکنان  از  یکی  مداخله  پیرامون  اطلاعات کشور  وزیر 
شهادت  به  و  ترور  داشتن  دست  در  مسلح  نیروهای 
دفاعی کشور،  و  هسته ای  برجسته  دانشمند  رساندن 
تبلیغات  و  ارتباطات  مرکز  فخری زاده،  محسن  شهید 
دفاعی ستاد کل نیروهای مسلح توضیحی منتشر کرد. به 
گزارش ایسنا در این توضیحات آمده است: اولا فرد مورد 
ادعای وزیر اطلاعات در سال 93 در حال آموزش دیدن 
بوده است و در همان سال به دلیل مشکلات اخلاقی و 
اعتیاد اخراج گردیده است. ثانیا عضویت فرد مورد ادعا 
قطعی نبوده و روال نیروهای مسلح این گونه است که 
ارزیابی های حین آموزش یکی از عوامل اصلی قطعیت 
در عضویت بوده که نامبرده به دلیل وجود مشکل اخلاقی 
و اعتیاد به عضویت رسمی درنیامده و در حین آموزش 
اخراج گردیده است. ثالثا وزیر اطلاعات حتما می دانند که 
وفق قوانین و مقرارت، افراد اخراجی از نیروهای مسلح 
از جمله فرد مورد ادعای ایشان پس از اخراج در سال 
93 با نیروهای مسلح به طور کامل قطع ارتباط نموده 
و فاقد هویت نظامی می باشد و به همین دلیل جرم 
امنیتی او همانند سایر آحاد جامعه در حیطه ماموریت و 
مسئولیت وزارت اطلاعات قرار می گیرد. لذا انتظار می رفت 
وزیر محترم اطلاعات در اظهارات رسانه ای خود آن هم در 
پخش زنده، دقت بیشتری می کرد که بهانه ای به دست 
دشمنان جنایتکار نظام همچون آمریکا و رژیم جعلی 
صهیونیستی نمی داد و از جایگاه خطیر وزارت اطلاعات و 
سربازان گمنام امام زمان )عج( و شأن نیروهای مسلح 

مراقبت می کرد.

طرح شفافیت آرای نمایندگان 
مجددا در دستور کار مجلس 

قرار گرفت
آرای  شفافیت  طرح  که  کردند  موافقت  نمایندگان 
گیرد  قرار  مجلس  کار  دستور  در  مجددا  نمایندگان 
آیین  به کمیسیون  دوباره  بررسی  برای  طرح  این  و 
جلسه  در  ایسنا،  به گزارش  شد.  ارجاع  داخلی  نامه 
احمد  اسلامی  شورای  مجلس  سه شنبه  امروز  علنی 
آمیرآبادی عضو هیات رئیسه مجلس گفت تعدادی از 
نمایندگان طبق ماده 130 آیین نامه تقاضای به هیات 
رئیسه دادند تا مجددا طرح شفافیت آرای نمایندگان 
در دستور کار مجلس قرار گیرد؛ چون طبق آیین نامه 
باشد  گرفته  قرار  مجلس  مخالفت  مورد  طرحی  اگر 
امکان بررسی دوباره آن تا شش ماه آینده وجود ندارد 

مگر این که این موضوع را درخواست دهند.

مصطفی میرسلیم نماینده مردم 
تهران، از دیگر نمایندگان مخالف 
تصویب کلیات بود که همچنان 
معتقد است لایحه بودجه 
ارائه شده توسط دولت، تورم زا 
است. او گفت که ارائه این 
لایحه بیشتر جنبه »تبلیغاتی و 
سیاسی« دارد و در پایان سال، 
کشور را با مشکلات زیادی 
روبرو خواهد کرد. لطف الله 
سیاهکلی نماینده مردم قزوین، 
پا را کمی فراتر از میرسلیم 
گذاشت و ادعا کرد: »به محض 
تصویب این بودجه، تورم، خود 
را نشان می دهد.«

|پیام ما | پس از کش وقوس های زیاد، بالاخره دیروز کلیات بودجه 1400 در مجلس به تصویب اکثریت نمایندگان رسید. پیش 
از این، حدود دو هفته پیش، نمایندگان مجلس شورای اسلامی با کلیات بودجه مخالفت کرده بودند. روز دوشنبه، دولت، 
اصلاحیه لایحه بودجه را به مجلس داد و دیروز، سه شنبه، لایحه بودجه پس از تصویب، به کمیسیون تلفیق ارجاع داده شد.

حریف  کرونا  گفت:  قضاییه  قوه  سخنگوی 
راهپیمایی  در  ما  مردم  میلیونی  اجتماع 
غلامحسین  ایسنا،  به گزارش  نشد.  22بهمن 
گفت:  دیروز  خبری  نشست  در  اسماعیلی 
»حضور مردم اعلام وفاداری آن ها به انقلاب 
در شرایط کرونایی در کشور ما حماسه دیگری 
آفرید. کرونا حریف اجتماع میلیونی مردم ما 
در راهپیمایی 22بهمن نشد. حماسه حضور در 
همیشگی  و  جاودانه  حماسه  اسلامی  ایران 
است و مقاومت خدشه ناپدیر ملت در دفاع 
بیگانگان است.« برابر  در  آن  از دستاوردهای 

اسماعیلی با اشاره به سفر رئیس قوه قضاییه 
به عراق و موضوع زندانیان ایرانی وابسته به 
ایرانی  زندانیان  با  ارتباط  »در  داعش گفت: 
داعش  گروهک  به  وابستگی  که  عراق  در 
نیست  ما  مساله  آن ها  مشکل  حل  داشتند، 
و  مساله ما سایر زندانیان است. در ارتباط با 
و  داعش  و  منافقین  تروریستی  دو گروهک 
سایر گروه های تروریستی قرار شد بین ایران 
و عراق همکاری های بین المللی ادامه داشته 
در  همچنین  قضاییه  قوه  سخنگوی  باشد.« 
پاسخ به سوالی در خصوص »پیگیری تکمیل 
کیفرخواست پرونده شهید سلیمانی در سفر 
اخیر به عراق«، گفت: »در این پرونده در رابطه 
با مقامات آمریکایی دخیل در پرونده از سوی 
قاضی عراقی حکم جلب و دستگیری ترامپ 

صادر  آمریکایی  وابستگان  از  دیگر  برخی  و 
او  است.«  شده  تکمیل  تحقیقاتش  و  شده 
در پاسخ به سوالی مبنی بر این که »آیا آقای 
رئیسی در انتخابات کاندیدا می شوند؟« گفت: 
»ایشان با برنامه تحول و جامع مسئولیت قوه 
قضاییه را قبول کردند و روند اقدامات ایشان 
تبلیغاتی  کار  از  دور  به  و  و منطقی  مشخص 
بوده است. آنچه اطلاع دارم ایشان در دیداری 
که با دانشجویان داشتند در پاسخ به همین 
سوال می گویند که من به جز قوه قضاییه به 
شاهد  هم  ما  نمی کنم.  فکر  دیگری  مساله 
تمام  شبانه روزی  صورت  به  ایشان  هستیم 

قضاییه  قوه  مصروف  را  خود  انرژی  و  توان 
دیگری  نظر  ایشان  نه  امروز  تا  و  می کنند 
داشتند و نه ما رویکردی دیگری را مشاهده 
در  سوالی  به  پاسخ  در  اسماعیلی  کردیم.« 
ارتباط با »توهین به رئیس جمهور در 22 بهمن 
امسال در اصفهان«، گفت: »دادستان اصفهان 
بلافاصله بعد از این حادثه طی نامه ای به اداره 
مقصران  تا  اعلام کردند  استان  اطلاعات  کل 
نقش  اقدام  این  در  افرادی که  و  مسببان  و 
قضایی  مراجع  به  و  شناسایی  را  داشتند 
ضوابط  که  جایی  تا  دادستان  کنند.  معرفی 

اقدام می کند.« راسا  دهد  اجازه  قانونی 

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به احتمال کاندیدا شدن رییسی:

ایشان به مساله ای جز قوه قضاییه فکر نمی کند

قوه قضاییه

ربیعی: از آنجایی که 
تحریم ها تا امروز لغو نشده، 
دولت و سازمان انرژی 
اتمی مجبور به تعلیق اجرای 
داوطلبانه پروتکل الحاقی 
است که موجب کاهش 
نظارت ها و بازرسی های 
فراپادمانی آژانس بین المللی 
انرژی هسته ای می شود و 
این اقدام خلاف میل باطنی 
صورت می گیرد

اجرای  توقف  گفت:  دولت  سخنگوی 
قطع  معنای  به  پروتکل  داوطلبانه 
همکاری با آژانس نیست. این همکاری 
ایسنا،  گزارش  به  داشت.  خواهد  ادامه 
هفتگی  خبری  نشست  در  ربیعی  علی 
به  وقوف  با  دولت  »امروز  گفت:  خود 
همه  مردم  زندگی  مشکلات  و  نگرانی 
به  برای کاهش مشکلات  را  تلاش خود 
بتوانیم  باید  است  معتقد  و  بسته  کار 
حقوق ملت ایران را از ناقضان آن بستاند 
و تمام تلاش خود را برای احقاق حقوق 

گیرد.« کار  به 
دولت  این که  بیان  با  دولت  سخنگوی 
و  افراط  جریان  دو  مقابل  در  اعتدالی 
انزوا  استقلال  از  تحریف  دو  و  تفریط 
متعادل  حرکتی  سیاسی  وابستگی  و 
دوازدهم  »دولت  گفت:  داد،  سامان  را 
که  جهان  با  سازنده  تعامل  مفهوم  با 
استقلال  از  اعتدالی  تفسیر  از  انعکاسی 
به  و  کرد  برقرار  ارتباط  جهان  با  است 
آمریکایی  همه کوشش های  ترتیب  این 
برای مشروعیت بخشی  - صهیونیستی 
بین المللی به تحریم ظالمانه و ضد ایرانی 

بدل کرد.« خود  ضد  بر  و  خنثی  را 
در  به سوالی  پاسخ  در  دولت  سخنگوی 
رفع  قانون  موعد  سررسیدن  خصوص 
نشدن  رفع  و  فوریه   ٢١ در  تحریم ها 

این  در  دولت  تصمیم  و  تحریم ها 
ششم  بند  اساس  »بر  گفت:  خصوص 
قانون مجلس شورای اسلامی، از آنجایی 
دولت  نشده،  لغو  امروز  تا  تحریم ها  که 
تعلیق  به  مجبور  اتمی  انرژی  سازمان  و 
اجرای داوطلبانه پروتکل الحاقی است که 
بازرسی های  و  نظارت ها  موجب کاهش 
انرژی  بین المللی  آژانس  فراپادمانی 

می شود.« هسته ای 
توقف  »بنابراین  کرد:  تاکید  ربیعی 
اجرای داوطلبانه پروتکل به معنای قطع 
همکاری با آژانس نیست. این همکاری 
ادامه خواهد داشت و جمهوری اسلامی 
از  را  نامه ای همه موارد  ایران قطعا طی 
آژانس خواهد رساند، کما  اطلاع  به  قبل 
است.« چنین کرده  نیز  تا کنون  این که 

او ادامه داد: »روشن است که این اقدام 
خلاف میل باطنی و به دلیل تعلل آمریکا 
بر  تعهداتش  انجام  و  تحریم ها  لغو  در 
امنیت  شورای   2231 قطعنامه  اساس 
می گیرد.«  انجام  متحد  ملل  سازمان 
سخنگوی دولت گفت: »امیدواریم که سه 
فرصت کوتاه  از  آمریکا  و  اروپایی  کشور 
باقی مانده استفاده کنند و اجازه ندهند 
که دستیابی به راه حل های دیپلماتیک در 
رسیدگی به اختلاف غیرضروری بغرنج تر 

شود.

سخنگوی دولت:
سه کشور اروپایی و آمریکا از فرصت کوتاه باقی مانده استفاده کنند
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در روزهای پایانی دی ماه در پورتال سازمان 
گرفت که  قرار  خبری  محیط زیست  حفاظت 
برگزاری  درباره  خبری  نشد .  دیده  چندان 
شورای راهبردی پروژه بین المللی حفاظت  از 
سند  شد  مقرر  آن  در  که  آسیایی  یوزپلنگ  
یوز  هم بوم  گربه سانان  از  حفاظت  مفهومی 
این  در  خبر  این  اساس  بر  شود.  تصویب 
نمایندگان  و  مسئولان  آن  در  که  نشست 
وزارت امور خارجه و دفتر برنامه توسعه ملل 
دفاتر  نمایندگان  و  مدیران  ایران،  در  متحد 
سازمان،  حیات وحش  دفتر  بین الملل،  امور 
مشاوران  یوزخیز،  استان  هفت  کل  مدیران 
طبیعی،  محیط  معاونت  حوزه  و کارشناسان 
مقرر  داشتند،  حضور  پروژه  کارشناسی  تیم 
شد گزارش سالانه پروژه ارائه و سند مفهومی 
تصویب  یوز  هم بوم  گربه سانان  از  حفاظت 
شود. همچنین نیازهای مالی پروژه از سوی 
ملل  عمران  برنامه  و  زیست  محیط  سازمان 
همکاری ها  و  شود  تامین   )UNDP( متحد 
کارگر،  رجبعلی  باشد.  داشته  ادامه  کماکان 
معاون پروژه بین المللی یوز آسیایی از جمله 
کسانی است که در این جلسه حضور داشته. 
ساله  همه  راهبردی  »شورای  می گوید:  او 
ذینفع  نوعی  به  که  دستگاه هایی  حضور  با 
هستند، در دفتر پروژه تشکیل می شود و ما 
هم مطابق روال گذشته آن را تشکیل دادیم. 
دفتر  سوی  از  این که  ضمن  جلسه  این  در 
مقیم سازمان ملل پروژه یوز به عنوان یکی از 
پروژه های موفق مطرح شد اما در عین حال 
یوز، گربه سانان  زیستگاه های  در  آنجا که  از 

دیگری حضور دارند مقرر شد علاوه بر این که 
روی  فعالیت ها  دامنه  می کنیم  کار  یوز  روی 
دهیم.  را گسترش  یوز  با  هم بوم  گربه سانان 
منتظر  و  شده  مطرح  پیشنهاد  این  البته 

هستیم.« نهایی  تصمیم گیری 
پروژه یوز زمانی خبرسازترین پروژه در حوزه 
حیات وحش ایران بود اما آن طور که هوشنگ 
ضیایی، کارشناس حیات وحش می گوید یک 
دفتر  نظر  زیر  و  شده  متوقف  است  سالی 
بعضی  که  آن طور  است.  رفته  حیات وحش 
کارشناسان می گویند، سازمان محیط زیست 
تنها  نه  داشت که  مالی  تعهدات  مجموعه ای 
در زمان نیاز یوز و زیستگاه هایش به پروژه، 
عملی نشد بلکه با همکاری نکردن، آرام آرام 
سیاسی  شرایط  توجیه  با  آن  شدن  محو  به 
زمان  مشمول  انجامید.  کشور  اقتصادی  و 
تازه ای  اتفاق  ادارات دولتی  کردن مسائل در 
ادامه  و  یوز  پروژه  می رسد  نظر  به  و  نیست 
علاوه  و  زمان شد  چنان مشمول  کارش هم 
بر این که مدیری برایش پیدا نشد، از تعداد 
جایی  تا  شد  هم کاسته  آن  محدود  پرسنل 
به کمتر  آن  در  درگیر  نفرات  تعداد  که حتی 
از انگشتان یک دست رسید. در حال حاضر 
نیز قرار است تغییری هم در آن اتفاق بیفتد. 
به این معنا که دیگر با پروژه بین المللی یوز 
پروژه  عوض  در  و  نداریم  سروکار  آسیایی 
»گربه سانان هم بوم زیستگاه های یوز« جای 

را گرفته است. آن 
شهاب الدین منتظمی، مدیر کل دفتر حفاظت 
مثبت  را  تغییر  این  مدیریت حیات وحش  و 

از  حفاظت  چالش های  رفع  راستای  در  و 
کارگر  عکس  به  او  می داند.  گربه سانان 
برنامه های  برخی  از  یوز  پروژه  است  معتقد 
اهداف  همه  نتوانسته  و  بوده  عقب  خود 
از نگاه او پیشنهاد پروژه  خود را محقق کند. 
گربه سانان هم بوم یوز که در نشست راهبردی 
حفاظت  به  می تواند  نهایت  در  شده  مطرح 
این  در  منتظمی  شود.  منجر  زیستگاه  از 
طعمه ها  حفاظت  از  »وقتی  می گوید:  باره 
این  می کنیم،  صحبت  تعارضات  کاهش  و 
هم  گربه سانان  سایر  برای  می  تواند  موضوع 
مطرح شود. همان طور که در دوربین گذاری ها 
می  شود،  ثبت  یوز  تصویر  این که  بر  علاوه 
زیستگاه  در  گربه سانانی که  از سایر  می توان 

برداشت.« تصویر  هم  حضور  یوز 
راستای  در  را  پروژه ای  چنین  اجرای  او 
برای  تا  می داند  پراکنده کاری  از  جلوگیری 
ارتقای  برای  برنامه هایی  مجموعه  اگر  نمونه 
فقط  می شود،  گرفته  نظر  در  بومی  جامعه 
محدود به یوز نباشد. به این معنا که اگر قرار 
آن  از  حفاظت  و  یوز  به  نسبت  مردم  است 
این حساسیت  باشند ، چرا همزمان  حساس 
برای پلنگ،  کاراکال، گربه پالاس،  گربه  شنی 
و ... شکل نگیرد؟ یا اگر در منطقه تعارض با 
سگ  های گله،  حضور دام ، کاهش طعمه و ... 
وجود دارد، کاهش هر کدام در نهایت به نفع 
نام  چرا  پس  بود.  خواهد  گربه سانان  سایر 

حذف کنیم؟ را  آن ها 
نگاه  منتظمی  که  راستاست  همین  در 
و  می خواند  نادرست  را  گذشته  تک بعدی 

می  گوید: »ما به یوز، زیستگاه و طعمه هایش 
نگاهی تک بعدی داشتیم،  این در حالی است 
که می توان با در نظر گرفتن سایر گربه سانان 
برنامه ها را تنظیم کرد و طعمه ها ، تعارضات و 
او  البته  مشکلات را مدیریت و کنترل کرد.« 
فعلا  گربه سانان  سایر  افزودن  می کند  تاکید 
در حد پیشنهاد است و سند آن تنظیم نشده 
سند  و  نظر صاحب نظران گرفته شده  باید  و 
اگر  آیا  تدوین شود.  اجرایی شدن  برای  آن 
یوز  پروژه  می توان  برسد  اجرا  به  پروژه  این 
را تمام شده دانست؟ پاسخ منتظمی به این 
»مسئله  می گوید:  او  است،.  منفی  پرسش 
حفاظت از یوز آسیایی برای سازمان حفاظت 
و  نیست  تمام شدنی  هیچگاه  محیط زیست 
هرگز نمی توان گفت که پروژه یوز تمام شده 
را  پرسش  این  منتظمی  گفته های  است.« 
توجیهی  جدید  پروژه  آیا  که  می کند  مطرح 
برای تخصیص نیافتن منابع لازم به پروژه یوز 
و پیدا کردن منابع مالی جدید است؟ علیرضا 
بین المللی  پروژه  سابق  مسئول  جورابچیان، 
حفاظت از یوز پلنگ آسیایی می گوید: »ظاهر 
بهانه ای  شاید  و  است  خوشحال کننده  قضیه 
باشد که اعتبارات و امکانات و توجه بیشتری 
فراهم کنند.  گربه سانان  سایر  و  یوز  برای  را 
سال ها پیش در کارگاهی که در کرج داشتیم و 
  )IUCN(کارشناسان دفتر بین المللی حفاظت
مطرح  موضوع  این  داشتند  حضور  آن  در 
توجه  ایران  همه گربه سانان  به  باید  شد که 
از آن رو حیاتی است که  این موضوع  شود. 
در  همگی  ما  گربه سانان  مختلف  گونه های 

تا گربه شنی  پلنگ  از  انقراض هستند؛  خطر 
تا کاراکال و ... متاسفانه برای این گربه سانان 
کار مستقلی انجام نشده و به واسطه شرایط 
برآوردی  و  شده ایم  متمرکز  یوز  روی  خاص 
او  نداریم.«  گربه سانان  دیگر  جمعیت  از 
شنی  گربه  ارزش  با  جامعه  است  معتقد 
بر  تمرکز  چون  نیست  آشنا  پالاس  یا گربه 
یوز بوده و حالا اگر در پروژه ای تحت عنوان 
حفاظت  زیستگاه  از  یوز،  هم بوم  گربه سانان 
کنیم، دیگر گونه ها و از جمله گربه سانان هم 
اگر  دارد  باور  جورابچیان  می شوند.  حفاظت 
را پیگیری  ابتدایی اش  پروژه یوز همان سیر 
می کرد در حال حاضر نه تنها یوز بلکه سایر 
این  از  او  بودند.  یافته  گربه سانان هم نجات 
دفتر  ناامیدی  را  پروژه  این  مطرح شدن  رو 
از پروژه یوز می داند. در مقابل  حیات وحش 
هوشنگ ضیایی موافق با این اقدام نیست. 
از  یکی  را  یوز  پروژه  جورابچیان  خلاف  او 
موفق ترین پروژه های بین المللی می داند و 
می گوید: »پروژه گربه سانان، پروژه ای است 
مدت ها  محیط  زیست  سازمان  توسط  که 
قبل نوشته شده اما نتوانسته آن را اجرایی 
کند .« البته این کارشناس حیات وحش هم 
معتقد است که به تبع حفظ زیستگاه و یوز، 
پوشش گیاهی و جانوری هم در زیستگاه ها 
از  ضیایی  حال  عین  در  می شود.  حفظ 
توقف پروژه در یک سال اخیر ابراز تاسف 
می کند و می گوید: »سازمان تعهداتی مالی 
پروژه گربه سانان  دهد.  انجام  باید  دارد که 
زرد  درباره گوزن  است که  پروژه ای  مشابه 
نشد  انجام  آن  درباره  و کاری  نوشته  شده 
صورت  آن  درباره  هم  لازم  پیگیری های  و 
بود  منتظر  محیط  زیست  سازمان  نگرفت. 
منابع مالی برای این پروژه تامین شود که 
نشد و در طول این مدت هم جمعیت گوزن 
ذکر  برنامه های  نتیجه  در  کرد.  تغییر  زرد 

باید عوض شود.« شده 
در کنار این موافقت ها و مخالفت ها نکته های 
فراوان  همچنان  منتظمی  گفته های  در  مبهم 
است که به نظر می رسد چنانچه پاسخ روشنی 
به  نمی توان  باشد  نداشته  وجود  آن ها  برای 
حفاظت از یوز و سایر گربه سانان امیدوار بود. 
مسئولان همواره از کمبود بودجه برای حفاظت 
می توان  چطور  حال  گفته اند.  سخن  یوز  از 
افزود؟  پروژه  این  به  هم  را  دیگر  گونه های 
گربه سانان  دیگر  با  یوز  اگرچه  دیگر  از سوی 
هم زیستگاه است اما آیا همه آن ها اکولوژی 
رفتار مشابه دارند؟ آیا همه آن ها در نیچ های 
)مثل  زیستگاه  یک  در  یکسانی  )آشیان ها( 
زیستگاه توران که شاهد حضور گربه پالاس 
چطور  دارند؟  هستیم (  یوز  درکنار  وحشی  و 
می  تواند  نیرو  محدود  تعداد  این  با  دفتری 
یوز  با  هم بوم  کل گربه سانان  از  حفاظت  به 
باره  این  در  کارشناس  چند  از  بپردازد؟ 
نظرخواهی شده؟ و اساسا ممکن است بدون 
گرفتن نظرات کارشناسی در این خصوص به 
مطرح  پیشنهادی  راهبردی  جلسه  در  یکباره 
شود و در نهایت بگویند در حد بیان صحبت 

با کارشناسان مشورت شود؟ بعدتر  تا  بوده 
و  موافقان  بین  روزها  این  که  حالی  در 
فراوان  بحث  یوز  اسارت  در  تکثیر  مخالفان 
تاکید  زیستگاه  از  حفاظت  بر  است،  گروهی 
اسارت  در  تکثیر  هواداران  معتقد  و  دارند 
سوی  از  و  می کنند  خرج  را  حفاظت  بودجه 
دیگر موافقان تکثیر در اسارت هم بر حضور 
پردیسان  در  دارند،   تاکید  پشتیبان  جمعیت 
حفاظت  سازمان  طبیعی  محیط   معاونت  و 
دیگری  جنس  از  بحث ها  محیط زیست 
است. در این معاونت به نظر می رسد پروژه 
قرار است  و  تمام شده است  پروژه  یوز یک 
جایگزین دیگری داشته باشد؛  جایگزینی که 
به گفته مدیر دفتر حیات وحش هنوز نظرات 
کارشناسی درباره آن دریافت نشده اما به نظر 

است. میز  روی  پروژه  اصلی ترین  می رسد 

پیشنهاد پروژه »گربه سانان هم بوم یوز«، ادامه طرح بین المللی حفاظت از یوزپلنگ آسیایی را با ابهام مواجه کرده است

پرونده غبارگرفته پروژه یوز
هوشنگ ضیایی، کارشناس حیات وحش: پروژه یوز یک سالی است متوقف شده و زیر نظر دفتر حیات وحش رفته است
مدیر کل دفتر حفاظت و مدیریت حیات وحش: پروژه یوز متوقف نشده، پیشنهاد پروژه گربه سانان هم بوم یوز می تواند 

به حفاظت از زیستگاه منجر شود

معاون سازمان محیط  زیست:

44 درصد تالاب ها 
مستعد غبارخیزی است 
تالابی  400 هزار هکتار  و  »از سه میلیون 
یک  کردیم،  شناسایی  کشور  در  که 
معادل  یعنی  هکتار  هزار   463 و  میلیون 
44 درصد از آن مستعد و دارای پتانسیل 
زیست  محیط   معاون  است.«  غبارخیزی 
محیط  زیست  حفاظت  سازمان  دریایی 
این آمار را دیروز در در مراسم بزرگداشت 
رامسر  کنوانسیون  سالگرد  پنجاهمین 

کرد. بیان 
اتمام  به  اشاره  با  لاهیجان زاده  احمدرضا 
تالاب   19 جامع  مدیریت  برنامه  تدوین 
کشور عنوان کرد: »برنامه مدیریت جامع 
شدن  نهایی  حال  در  نیز  دیگر  تالاب   15

است.«
قرق  حفاظت  به  اشاره  با  لاهیجان زاده 
موثرترین  و  کم هزینه ترین  عنوان  به 
تالاب ها  از  حفاظت  راستای  در  اقدامات 
در  هکتار  هزار   281 از  »حفاظت  گفت: 
کار  این  با  و  گرفته  صورت  قرق  قالب 
محدوده  سمت  به  کشاورزی  توسعه  از 
لایروبی  عملیات  شده،  ممانعت  تالابی 
نهال کاری  تالاب ها،  به  آب  انتقال  برای 
دادیم.« قرار  کار  دستور  در  نیز  را   ... و 

در  ایران  تالاب   25 این که  بیان  با  او 
پیگیری  به  ثبت شده،  رامسر  کنوانسیون 
و  کرد  تاکید  دیگر  تالاب  هشت  ثبت 
سه  مساحت  به  تالاب   140« گفت: 

کردیم.« قانونمند  را  هکتار  میلیون 
ادامه  در  زیست  محیط  سازمان  معاون 
با  تالاب ها  آب  کیفیت  »پایش  گفت: 
منابع  نوسانات  می شود،  پیگیری  جدیت 
هوشمند  کنترل  و  می شود  سنجیده  آب 

می گیرد.« صورت  تالاب ها  در 
او در ادامه با اشاره به طرح  انتقال آب 
»سالانه  کرد:  عنوان  شادگان،  به  کارون 
منتقل  آب  مترمکعب  میلیون   150
سال  از  آب  این  انتقال  با  می شود. 
اراضی  از  هکتار  هزار   60 حدود  گذشته 
جنوب تالاب که سال ها آبگیری نمی شد، 
از  آبگیری شده است. خروج آب  اکنون 
تالاب نیز به صورت مدیریت شده صورت 
می گیرد، درهورالعظیم نیز کارهای بزرگی 
 1394 تا سال  تالابی که  و  صورت گرفت 
اکنون  بود،  آن خشک شده  عمده   ،95-
بر  تاثیرگذار  و  زنده  بسیار  تالاب  به 
شده  تبدیل  منطقه  اقتصاد  و  معیشت 

است.«
تاکید  با  زیست  محیط  سازمان  معاون 
پاسگاه  پایش،  مرکز   100 ایجاد  بر 
مرکز  و  اطفاحریق  پایگاه  محیط بانی، 
بازدیدکنندگان در تالاب های کشور، گفت: 
محدوده  سمت  به  توسعه کشاورزی  »از 
تالابی جلوگیری کردیم؛ عملیات لایروبی 
نهال کاری  و  تالاب ها  به  آب  انتقال  برای 
سیستان  استان  در  هکتار  هزار  در سطح 
اقداماتی است  از دیگر  نیز  بلوچستان،  و 

دادیم.« انجام  که 
لاهیجان زاده افزود: »از سه میلیون و 400 
شناسایی  کشور  در  تالابی که  هکتار  هزار 
هکتار  هزار   463 و  میلیون  یک  کردیم 
دارای  و  از آن مستعد  44 درصد  معادل 
از  درصد   50 است،  غبارخیزی  پتانسیل 
بلوچستان  و  استان های سیستان  در  آن 
و کرمان است بنابراین 370 میلیون یورو 
پیدا  اختصاص  سال گذشته  چهار  مدت 
کرده برای این امر بنابراین در دو میلیون 
است.  گرفته  قرار  اجرایی  عملیات  هکتار 
مکعب  متر  هزار   600 و  میلیون  پنج 
انجام شده  به سازی مسیرها  و  لایروبی 

است.«
حفاظت  برای  اقدامات کلان کشور  بر  او 
گفت:  و  کرد  اشاره  تالاب ها  احیای  و 
ارومیه  دریاچه  نجات  کارگروه  »تشکیل 
تصویب  یازدهم،  دولت  بکار  آغاز  در 
حفاظت،  نحوه  درمورد  دولت  آیین نامه 
کشور  تالاب های  مدیریت  و  احیا 
)1394(، تصویب قانون حفاظت، احیا و 
شورای  مجلس  توسط  تالاب ها  مدیریت 
آن  اجرایی  آیین نامه  و   )1396( اسلامی 
دولت  ملی  ستاد  تشکیل  و   )1397(
تالاب های  مدیریت  و  هماهنگی  برای 
صورت گرفته  اقدامات  از   )1397( کشور 

است.«
زیست  محیط  حفاظت  سازمان  معاون 
آموزش،  ارتباطات،  برنامه  شد که  یادآور 
نیز   )CEPA( آگاهی افزایی  و  مشارکت 

است. انجام  حال  در  استان   27 در 
عوامل  بر  تاکید  با  همچنین  لاهیجان زاده 
جهان،  در  تالاب ها  تهدید  و  تخریب 
افزایش  هوایی،  و  آب  »تغییرات  گفت: 
از  مغذی  مواد  به  آلودگی  و  انسان  فشار 
عوامل تخریب و تهدید تالاب ها در جهان 
تالابی،  اراضی  کاربری  تغییر  و  هستند 
تغییر در کمیت آب، تغییر در کیفیت آب، 
بهره برداری بیش از حد از از منابع تالاب و 
فرآیندهای  از  مهاجم،  غیربومی  گونه های 

هستند.« تالاب ها  در  تاثیرگذار 

در حالی که این روزها بین 
موافقان و مخالفان تکثیر 
در اسارت یوز بحث فراوان 

است،  در پردیسان و معاونت 
محیط  طبیعی سازمان 

حفاظت محیط زیست به نظر 
می رسد پروژه یوز یک پروژه 
تمام شده است و قرار است 

جایگزین دیگری داشته باشد؛  
جایگزینی که به گفته مدیر 

دفتر حیات وحش هنوز نظرات 
کارشناسی درباره آن دریافت 

نشده اما اصلی ترین پروژه روی 
میز است

در قفسه های غبارگرفته در دفتر حیات وحش سازمان حفاظت محیط  زیست،  آنجا که انواع و اقسام بروشورها و کتاب ها و جزوه ها روی 
هم تلنبار شده، می توان هر چیزی پیدا کرد. پروژه ای درباره گوزن زرد که توسط کارشناسان دفتر بین المللی حفاظت نوشته شده است. 
پروژه ای که برای اجرا، تامین مالی نشد و چند سال بعد در حالی که باز هم تامین مالی نشده بود، شرایط گوزن زرد تغییر پیدا کرد و 
بی استفاده ماند، مگر این که بار دیگر تغییراتی در سند آن داده شود. در لابلای اوراق و پوشه ها می شود به فایل دیگری هم برخورد،  
پروژه ای درباره گربه سانان که آن هم از روی میز به کشو و سپس قفسه  ای منتقل شد، مگر اعتباری برای آن جفت و جور شود تا به 
مرحله اجرا برسد. امید برای تامین مالی این پروژه به نظر می رسد این روزها پررنگ شده  هر چند قیمت آن کمرنگ تر شدن و محو پروژه 

یوز باشد.

مسئول سابق پروژه بین المللی 
حفاظت از یوزپلنگ آسیایی: 

اگر پروژه یوز همان سیر 
ابتدایی اش را پیگیری می کرد، 

اکنون نه تنها یوز بلکه سایر 
گربه سانان هم نجات یافته 

بودند

|  
رنا

 ای
 |

| روزنامه نگار |

| فاطمه باباخانی |

یادداشت

پروژه  که  است  مشهود  کاملا  داشتند 
هیچگاه نه بودجه ای برای تامین نیروی 
انسانی، تجهیزات پایش و حفاظت داشته 
و نه اصلا در اهداف پروژه هم بوده. پس 
توقع  استانی  ویژه  به  مدیران  اغلب  چرا 

ارزآوری از پروژه یوز داشتند؟!
پروژه یوز هیچگاه کارنامه خوبی در جذب 
می رسد  نظر  به  و  نداشته  مالی  منابع 
راضی  حداقل ها  به  همیشه  آن  مدیران 
دنبال  به  هیچگاه  پروژه  این  بودند.  
به  پیوسته،  مالی  فرصت های  ایجاد 
و  دولت ها  کشورها،  با  تفاهم نامه  ویژه 
ارگان های مطرح ملی و بین المللی نبوده 
و تنها به ورود و مشاوره دو سه کارشناس 
بین المللی مطرح در این زمینه آن هم با 
ایجاد  بسنده کرد.  آن ها  شخصی  هزینه 
مشارکت  و  بین المللی  مالی  فرصت های 
زمینه  این  در  بقا  شرط  دولت ها  دادن 
است. در همین ارتباط نگاهی به یکی از 
طرح  سازمان،  موفق  و  دیگر  پروژه های 
این  فاحش  تفاوت  تالاب ها،  از  حفاظت 

می دهد. نشان  را  دفتر  دو 

محققانی  آمدن   80 دهه  اوایل  در  شاید 
دوربین  از  استفاده  و  شلر  جورج  چون 
سختی  به  امروز  اما  بود  جذاب  تله ای 
تکراری  اهداف  و  مولفه ها  با  می توان 
قانع  را  بالادستی  مدیران  پروژه  سند  در 
کرد. علاوه بر این که به دلیل نبود رویکرد 
جامع نگر در سند پروژه یوز از ابتدا ایرادات 
بسیار جدی به آن وارد بوده و در سندهای 
تدوین شده بعدی نیز هیچگونه نگاه رو 
از سوی  نشده.   دیده  تکاملی  و  به جلو 
دیگر در این سندها اغلب تکرار فعالیت ها 
فقط به زبانی دیگر، وابسته بودن اقدامات 
تنگنا  در  موجود،  تکنولوژی  معدود  به 
بودن مالی پروژه در هنگام تدوین سند و 
همچنین استفاده نکردن از دانش جمعی 
محققان به ویژه محققان داخلی صاحب 
خوبی  به  یوز  مورد  در  اختصاصا  تجربه 

می شود. دیده 
 به ندرت نشست های تخصصی بوده که 
فعالانی که  و  متخصصان  همه  از  آن  در 
روی یوز تجربه دارند دعوت و از خروجی 
شده  استفاده  برنامه ها  تدوین  برای  آن 

باشد.  اولویت همیشه پایش یوز بوده که 
آن هم داوطلبانه و توسط یکی دو سمن 
کمبود  واسطه  به  مردم نهاد(  )سازمان 
یک  و  هزار  و  انسانی  نیروی  تجهیزات، 
بسیار  طور  به  زیاد،  دشواری  با  مشکل، 
پراکنده انجام شده و با این همه بعد از 
بگوییم  می توانیم  فقط  هم  باز  دهه  دو 
حداقل جمعیت موجود احتمالا 30 تا 70 

است! فرد 
مقایسه  و  پایانی  به گزارش های  نگاهی 
آن ها با سندهای بالادستی پروژه نشان از 
آن دارد که پروژه در اغلب موارد، حتی با 
نگاه به همان سند ضعیف هم جلو نرفته! 
پیشرفت کار  مرحله ای  ارائه گزارش های 
در  سال ها  این  طول  در  عنوان  هیچ  به 
پروژه رسم نبوده. متاسفانه تقریبا در همه 
دوره ها هیچگاه مدیری که خود سکان دار 
پروژه بوده، تدوین گزارش عملکرد فاز را 
به عهده نداشته و گروه یا افراد دیگر غالبا 
با جست وجو در تصاویر و اسناد، تدوین 

گزارش نهایی را بر عهده داشتند.
عنوان  به  زیستگاه ها  فیزیکی  حفاظت 

کنترل  در  ویژه  به  نیاز،  اصلی ترین 
تهدیدات، ضعف شدیدی دارد. تصور کنید 
وسعتی برابر با یک استان کشور را با تنها 
نایبندان  حفاظت کنید.  محیط بان  شش 
طبس که یکی از مهم ترین زیستگاه های 
بوده،  سال ها  این  تمام  در  یوز  زادآور 
آن ها  همه  محیط بانی که  شش  با  فقط 
آسیب های  دچار  سن  کهولت  دلیل  به 
جدی فیزیکی هستند، حفاظت می شود. 
ندارند.  بهتری  وضعیت  نیز  مناطق  سایر 
موتوسیکلت های  و  خودرو  از  استفاده 
کنار هزینه سوخت هم که  در  بی کیفیت 

دردهاست. روی  دردی 
تحویل  ماشین  و یک  موتور   صرفا یک 
از  بعد  آن ها  همه  اما  شده،  محیط بان 
محیط بان ها  و  شده  اسقاط  سال  یک 
یک  هستند.  زمین گیر  پاسگاه ها  در 
درصد  سه  با  تنها  سازمان  مناطق  سوم 
محیط بانان حفاظت می شود. این موضوع 
را در همه جلسات و گزارشاتم ارائه دادم. 
نه تنها بهتر نشد بلکه تعداد محیط بانان از 

رسید. نفر   90 از  به کمتر  نفر   120
 این مشکل هم تا حدود زیادی به شفاف  
نبودن نقش و جایگاه پروژه مربوط است. 
تصور اغلب مدیران کل از پروژه یوز یک 
بانک ارزی بوده که خود باید پول بیاورد، 
بخرد  تجهیزات  استخدام کند،  محیط بان 

و حفاظت کند. 
بسیار مواردی هم بوده که حتی محیط بان 
مناطق  به  را  یوز  زیستگاه  آموزش دیده 
آن که  شوربختانه  می کردند.  منتقل  دیگر 
در شرایط فعلی امکان افزایش محیط بان 
نداشته  وجود  تقریبا  زیستگاه ها  این  در 
به  حتی  پیدا کرده  اختصاص  سهمیه  و 
بازنشسته  محیط بانان  جایگزینی  تعداد 
اقدامات  نیز نیست. در سطح ملی  شده 
اما  برای معرفی یوز صورت گرفته  خوبی 
در سطح محلی و برای ارتقا سطح دانش 
ضعیف  بسیار  زیستگاه ها  حاشیه  مردم 

عمل کردیم.
 حفاظت از زیستگاه های بینابینی که کار 
آن ها به اشکال مختلف به ویژه قرق های 
مردمی شروع شده بود در چندسال اخیر 

تقریبا به طور کامل متوقف شده است.
و کمبود  تحریم  شرایط  در  آن که  حال   
جذب  بر  علاوه  روش  این  مالی،  منابع 
راهکار  خصوصی،  بخش  سرمایه 
از  خارج  حفاظت  افزایش  برای  موثری 
دولتی  دستورالعمل های  و  بروکراسی ها 
با  اما  توانمند  بومی  نیروهای  جذب  با 
بود  قرار  است.  پایین  تحصیلی  مدارک 
مجموعه  از  حفاظت  برای  بهانه ای  یوز 
از  حفاظت  نماد  همچنین  و  زیستگاه ها 
حالی  در  باشد.  کشور  حیات وحش  کل 

معیار  یوز  خود  ارزیابی جمعیت  تنها  که 
موفقیت قرار گرفته است و چون طبیعتا 
نبوده،  این زمینه موفقیت قابل توجه  در 
توجه  قابل  خورد!  شکست  پروژه  پس 
وضعیت  در  پله  یک  تغییر  فقط  آن که 
اکولوژی  به  توجه  با  یوز،  حفاظتی 
گوشتخوار اجباری بودن، نرخ رشد بسیار 
پایین و تهدیدات بی شمار، جمعیت ها و 
حفاظت  دهه  چندین  به  پراکنده،  افراد 
متمرکز و مستمر نیاز دارد. زیستگاه های 
زیستگاه هایی  بخش  دو  به  یوز  فعلی 
زیستگاه های  عنوان  به  کمتر  اولویت  با 
اولویت  با  مناطق  و  پذیرنده  یا  چاهک 
دارد،  زادآوری  آن ها  در  یوز  که  بالاتر 
تقسیم می شود. در حین جابجایی فصلی 
به  سومی  گروه  از  زیستگاه ها،  این  بین 
کریدور  یا  بینابینی  زیستگاه های  عنوان 
این  از  حفاظت  در  می کند.  استفاده  نیز 
گونه باید این سه نوع زیستگاه شناسایی 
صورت  آن ها  در  حفاظتی  اولویت بندی  و 
گیرد. صرف هزینه، زمان و تمرکز حفاظتی 
برابر خطاست. از نگاه اینجانب پروژه یوز 
حیات  از  به حفاظت  بی شماری  خدمات 
این  فعالیت  تداوم  و  ایران کرده  وحش 
نقاط ضعف و مشکلات  با شناخت  دفتر 
حیات  از  حفاظت  برای  چاره اندیشی،  و 

دارد. ضرورت  کشور  وحش 

1ادامه از صفحۀ

چرا پروژه یوز در آستانه تعطیلی کامل است؟
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نه به خاطر رانت، به خاطر برنامه!
تشکیلات  دارم،  که  اطلاعاتی  بنابر 
اختلافات  تاثیر  تحت  ایران  باستان شناسی 
از  بود.  دربار  خانواده  موازی  اقدامات  و 
خانواده  داماد  پهلبد«،  »مهرداد  یک سو، 
به عنوان  او  از  بنابر شنیده هایم  پهلوی )که 
یاد  هم  خستگی ناپذیری  و  پرتلاش  آدم 
می کنند؛( وزیر فرهنگ و هنر بود، از سوی 
کارهای  که  داشت  قرار  فرح  بنیاد  دیگر 
و  می داد  انجام  هنر  و  فرهنگ  با  موازی 
راه اندازی کرد. ایران  را در  از موزه ها  خیلی 

با  خارجی  سفر  یک  در  پهلبد  آقای  گویا 
دکتر باقرزاده آشنا شده و وقتی علاقمندی 
او  از  دیده،  ایران  باستان شناسی  به  را  او 
دعوت به همکاری کرده بود. بر پایه همین 
دعوت  این  پاسخ  در  باقرزاده  شنیده ها، 
گفته بود که باید در ابتدا برنامه ای  بنویسم 
باستان شناسی  وارد  شد،  تایید  اگر  و 
یک  مدت  به  او  بنابراین  شوم.  ایران 
از   پس  و  کرد  کار  برنامه  این  روی  سال 
را در تشکیلات  تایید، مسئولیت اجرای آن 
باید  گرفت.  عهده  به  باستان شناسی 
آشنا  باقرزاده  با  من  زمانی  کنم،  یادآوری 
شدم که پیش از استخدامم در سال 1357 
بود و بعد از آن دیگر او را ندیدم و در واقع 
شدم  تشکیلاتی  وارد  استخدام  از  بعد  من 

بود. او  تلاش های  و  ایده  حاصل  که 
تا  ایران  باستان شناسی  که  می کنم  تاکید 
دیگری  شکل  باقرزاده«  »فیروز  از  پیش 
داشت، اگرچه پیش از او »عزت الله نگهبان« 
ایران سروسامان داده و  باستان شناسی  به 
نظر  زیر  عالی  بسیار  میدانی  دوره های  ما 
باستان شناسی  برای  هرگز  اما  او گذراندیم 
وجود  استراتژیک  و  مدون  برنامه  یک 
نداشت. در واقع دکتر نگهبان وارث اداره ای 
بود که از دل اداره فرهنگ آن زمان بیرون 
به  پرورش  و  آموزش  از  عده ای  و  آمده 
اداره  قالب  آن ها  و  بودند  شده  منتقل  آن 
تا  می دادند  تشکیل  را  باستان شناسی 
این که نسل اول باستان شناسان از دانشگاه 

شدند. فارغ التحصیل  تهران 
در واقع وقتی دکتر باقرزاده با شرط و شروط 
وارد این سیستم شد و برنامه استراتژیکی 
این مرکز  اجرا کرد،  را  بود  تدوین کرده  که 
دقیقی  تشکیلات  و  نظم  چنان  دارای 
را  ایران  باستان شناسی  توانست  که  شد 
از  عضوی  عنوان  به  من  برساند.  اوج  به 
این  در  به حضورم  باستان شناسی،  خانواده 
حضور  خاطر  به  می کنم؛  افتخار  تشکیلات 
خاطر  به  نه  حساب شده ای که  مجموعه  در 
یک  وجود  خاطر  به  بلکه  زورمندی  و  رانت 

بود. گرفته  شکل  مدون  برنامه 
گذشته  به  وقتی  است،  همین  برای 
برمی گردم و به گزارش های باستان شناسان 
باقرزاده  از  پیش  باستانی  محوطه های  از 
آشفتگی  یک  متوجه  می کنم،  دقت 
او  مدیریت  دوران  در  هرگز  که  می شوم 
در  گزارش ها  این  هم  هنوز  نیفتاد.  اتفاق 

دسترس است و می توان دید که او چگونه 
تک تک  گزارش ها را خوانده و زیرشان خط 

است. داده  نظر  و  کشیده 

دانشجویان  تک تک  برای 
فرستادند دعوتنامه 

خاطر  به  را  او  مدیریت  اول  سال  من 
مرکز  در  آن چه  می خواهم  بیشتر  و  ندارم 
باستان شناسی به چشم دیدم را بازگو کنم. 
دانشجویان  نماینده  زمانی که  می آید،  یادم 
تا  از من خواسته شد  بودم  باستان شناسی 
دعوت  برای  را  دانشجویان  اسامی  فهرست 
باستان شناسی  سمپوزیوم های  از  یکی  به 
که  بود  بار  اولین  برای  این  دهم.  ارایه 
و  می دادند  بها  این چنین  دانشجویان  به 
می فرستادند.  دعوت نامه  تک تک  برایشان 
دانشجویان  سمپوزیوم ها  این  در 
و  شخصیت ها  مهم ترین  با  می توانستند 
آخرین دستاوردهای جامعه باستان شناسی 
جرات  به  شوند.  آشنا  جهانی  سطح  در 
می توان گفت که برگزاری این سمپوزیوم ها 
مهمترین  از  باستان شناسی  همایش های  و 
تحول  باعث  و  بود  مدیر  این  دستاوردهای 

شد. ایران  باستان شناسی  در  بزرگی 
رشته  آزاد  دانشگاه های  بیشتر  در  امروزه 
تا  حتی  و  شده  تشکیل  باستان شناسی 
دکتری هم مدرک می دهند اما در آن زمان 
داشت  باستان شناسی  تهران  دانشگاه  فقط 
یک  مدت  به  دانشگاه  این  دانشجویان  و 
ترم  پایان  تا  شهریور  نیمه  از  کاری  فصل 
اول به دشت قزوین می رفتند. دکتر نگهبان 
میدانی  باستان شناسی  بنیان گذار تشکیلات 
بود. دانشجویان در دشت قزوین نخستین 
آموزش های میدانی را می دیدند. آن ها سه  
و  عکاسی  با  و  می زدند  کلنگ  نیم  و  ماه 
بنابراین  می شدند.  آشنا  سفال  طبقه بندی 
به  را  راهشان  می توانستند  ورزیده،  خیلی 
باستان شناسی  مرکز  اما  کنند.  باز  کار  بازار 
به  را  این  باقرزاده،  دکتر  زمان  در  ایران 
بود؛  چنین  روند کار  نداشت.  قبول  تنهایی 
باستان شناسی  تشکیلات  وارد  کسی  اگر 
بدون  هیات  یک  با  دوره  یک  باید  می شد 
این  من  می رفت.  به کاوش  ماموریت  حق 
دکتر  با  زنجان  سلطانیه  گنبد  به  را  دوره 
من  البته شانس  رفتم.  »گنجوی«  زنده یاد 
بیستون،  در  هم  قبل  سال  دو  بود که  این 
کار میدانی انجام داده بودم و این در واقع 
سعادتی بود که پیش از فارغ التحصیلی کار 

تجربه کردم. را  میدانی 
نباید بگویم اما می خواهم چیزهایی  این را 
کنم.  بازگو  را  نمی گویند  دیگران  که 
بین  خوبی  رابطه  زمان،  آن  در  متاسفانه 
و  باستان  ایران  موزه  رئیس  نگهبان،  دکتر 
باستان شناسی  مرکز  رئیس  باقرزاده،  دکتر 
دلیل  به  شاید  این  و  نداشت  وجود  ایران 
موجود  موازی  کاری های  و  اختلافات  همان 

بود. تشکیلات  در 

 روزهای اوج با تجهیزات عالی
بسیار  مدتی  در  باقرزاده  چگونه  اما 

متحول  را  ایران  باستان شناسی  مرکز  کوتاه 
کند؟ او که با باقرخان، سالار ملی در انقلاب 
مردی  داشت؛  هم  نسبت  مشروطیت 
بود  آرام  و  شریف  محترم،  نجیب،  بسیار 
ورود،  بدو  همان  در  و  بلند  اندیشه های  با 
باستان شناسی  مرکز  کردن  تجهیز  به  اقدام 

بود. کرده  ایران 
برای  مجهز  بسیار  آزمایشگاه  یک  او  از 
بعدها  مانده که  باقی  باستان شناسی  مرکز 
باستان  ایران  موزه  برای  ارزشمند  میراثی 

شد. هم 
برای  منسجم  تشکیلات  یک  همچنین  ما 
یک  با  داشتیم  نمایشگاه ها  برگزاری 
کارگاه نجاری مجهز که در این کارگاه برای 
سالانه،  و  موضوعی  فصلی،  نمایشگاه های 

می شد. برپا  ویژه  دکوراسیون 
با دوربین های  افزون برآن، یک عکاسخانه 
ایجاد  روز  به  لابراتوار  یک  و  حرفه ای 
منتشر  را  عکس ها  بلافاصله  که  بود  کرده 
هفته ها  عکس  چاپ  زمانی که  می کرد. 
طول می کشید، این ارزش بالایی محسوب 
سال ها  که  کسی  عنوان  به  من  می شد. 
بسیار  موضوع  این  از  بود  کرده  عکاسی 

می بردم. لذت 
که  بودیم  ابزارآلاتی  به  مجهز  ما  همچنین 
بودم.  ندیده  دیگر  جاهای  آن،  از  پیش 
کولیس های  و  ابزارآلات  و  دستگاه ها 
اندازه گیری  برای  )حتی  اندازه گیری 
مخصوصی  کولیس های  انسانی  بقایای 
بلایی  چه  نیست  معلوم  داشت( که  وجود 
فیزیکال  بخش  همچنین  آمد!  آن ها  سر 
روی  که  بود  شده  ایجاد  آنتروپولوژی 
و شخصی  می کرد  انسانی کار  بازمانده های 

بود. آن  مسئول  »ستو«  آقای  نام  به 
و  هوایی  عکس های  اسناد،  مرکز  در 
دسترس  در  ایران  سراسر  نقشه های 
وجود  با  اکنون  که  بود  باستان شناسان 

وجود  دیگر  امتیاز  این  امکانات  همه  این 
آن  در  عکس  تهیه  نرود،  یادمان  ندارد. 
زمان کار ساده ای نبود. این ها همه ماحصل 
تشکیلاتی بود که استراتژی و تاکتیک های 
چارچوب  یک  در  و  داشت  مشخصی 
جیپ ،  این ها،  جز  به  می کرد.  کار  علمی 
نیاز یک  لندرور، چادر و سایر وسایل مورد 
قرار  اختیارش  در  راحتی  به  باستان شناس 

. می گرفت

باید مطالعه  در بدو ورود 
می کردیم

زمان  در  بودم که  نسلی  آخرین  تقریبا  من 
باستان شناسی  تشکیلات  وارد  باقرزاده، 
آقای  اسفندیاری،  خانم  من،  شدم. 
)دقیق  شیشه گر  خانم  احتمالا  و  خلعتبری 
بسیار  اتاق های  در  یک  هر  نمی یاد(  یادم 
مستقر  ایتالیایی  مبلمان  با  مرتب  و  تمیز 
در  که  بگویم  باشد،  جالب  شاید  شدیم. 
انبار معرفی کردند. از  به  اولین روز، من را 
طراحی  وسایل  راپیدوگراف، کولیس،  آن جا 
سری  یک  و  تحویل گرفتم  لوازم التحریر  و 
برنامه،  اساس  بر  سمپوزیوم.  کتاب های 
این که  بدون  دادند  به من تحویل  را  این ها 
چیزهایی  شوق  از  التماس کنم!  باشد  قرار 
که در بدو استخدام داده بودند، هیجان  زده  
خواسته  من  از  احترام  با  همچنین  بودم. 
آن  در  که  کنم  ثبت نام  غذا  برای  که  شد 
بود  مفصل  و  غذای کامل  بسته  یک  زمان 
موقع  به  کراوات  زده  مستخدم  یک  که 
اساس  بر  می گذاشت.  میزها  روی  روز  هر 
ما  استخدام  بدو  در  مدون،  برنامه  همان 
کتابخانه  به  باید  سیستماتیک  صورت  به 
و کتاب های  ژورنال ها  آخرین  و  می رفتیم 
و  می کردیم  مطالعه  را  باستان شناسی 
برای  اقدام  این  برمی داشتیم.  یادداشت 
فراهم  ارزشمندی  ذهنی  چنان گنجینه  من 
راستی  بهره  می برم.  آن  از  امروز  تا  کرد که 
این  کتاب های  تازه ترین  نرود؛  یادم 
دکتر  به  همه  بود که  کتابخانه، کتاب هایی 
باقرزاده هدیه شده بود که او هرگز با خود 

نمی برد. منزل  به 

شهیدثالث  سهراب  به 
را گفت! واقعیت 

در  باید  مطالعاتی،  دوره  گذراندن  از  بعد 
حق ماموریت  بدون  کاوش  هیات  یک 
مشخصی  هدف  دوره  این  می کردیم.  کار 
گرفته  ما  از  هم  غذا  پول  حتی  و  داشت 
می شد. در این هیات ها چیزی به نام هزینه 
افرادی که  را  نداشت و هزینه  تغذیه وجود 
چون  می پرداختند،  باید  بودند،  آن  عضو 
سرپرست هیات بودن افتخاری بود، هزینه 
آن ها  عهده  بر  راننده ها  افرادی چون  تغذیه 
نورتپه سی فرستاده  به کاوش های  بود. من 
بگویم،  کلی  صورت  به  می خواهم  شدم. 
از  تازه  دانشجوی  یک  با  چقدر  نمی دانید 
برخورد  احترام  و  عزت  با  آمده  دانشگاه 
طریق  از  بلافاصله  طوری  که  به   می کردند. 
دوره  موشلا ن تپه  در  که  نوایی  دکتر  خانم 
می کرد،  کاوش  قزوین  دشت  در  اسلامی 
دکتر  است،  جالب  دادم.  ادامه  را  کارم 
کاوش  بازدید  برای  بار  یک  که  باقرزاده 
مرا  و  کرد  محبت  بسیار  من  به  بود  آمده 
به  وارد جمع شوم،  که خجالت می کشیدم 
جمع فراخواند. کاری که دو سال پیش در 
بازدیدش از حفاری های بیستون هم انجام 
داده بود. البته این مرام و منش او در همه 

داشت.   تسری  امور 
یک  باستان شناس  بختیاری«،  »حسین 
هنگامی که »سهراب  تعریف کرد،  برایم  بار 
فیلم  شهیر،  کارگردان  شهید ثالث«، 
»طبیعت بی جان« را در گرگان فیلمبرداری 
می کرد، دکتر باقرزاده نشستی با او داشت 
و نکته ای را مطرح کرد که شهیدثالث از آن 
یادآور  باقرزاده  اما  استقبال کرد  شدت  به 
شد که این نظر، آقای بختیاری است که در 

بود. جوان  دانشجوی  یک  زمان  آن 

رفت،  خراسان  به  کامبخش فرد 
پیدا کرد مسئولیت  کابلی 

به  مدرن  باستان شناسی  مرکز  یک 
درحالی که  دارد  نیاز  جوان  متخصص های 
همچنان  قدیمی  باستان شناسان  از  جمعی 
سمت  به  حرکت  برای  بودند.  مرکز  در 

جوانان  به  مسئولیت هایی  باید  نوگرایی 
هرگز  اتفاق  این  چگونه؟  اما  می شد  داده 
مثل امروز نیفتاد که بی منطق و توهین آمیز 
یک آدم با تجربه را از دور خارج می کنند و 

می دهند! پست  جوانان  به 
دکتر باقرزاده به تک تک کارشناسان قدیمی 
مسئولیت های  دیگر  جاهای  در  احترام  با 
شود.  بازتر  جوان ها  برای  جا  تا  داد  مهم 
مدیرکل  را  »کامبخش فرد«  زنده یاد  مثلا 
باقرزاده  کرد.  خراسان  هنر  و  فرهنگ 
»میرعابدین  نام  به  جوانی  زمان،  آن  در 
را  موسوی«  »محمود  زنده یاد  و  کابلی« 
اداره  همچون  مهمی  مسئولیت های  به 
گماشت.  کاوش  اداره  و  بررسی و شناسایی 
مترجم  سمیعی،  آقای  هم  او  دفتر  رئیس 

بود. به نامی 

تشکیلات  این  در  همچنین  باقرزاده 
استخدام  را  خارجی  متخصص  چندین 
خانم  یک  مثال  عنوان  به  بود،  کرده 
مدیریت  »آنسورا«  نام  به  فرانسوی 
اجرایی را بر عهده داشت یا یک ایتالیایی 
آلدوپتروملی«، مسئول معماری  نام »  به 

می رفت. هیات ها  همراه  و  بود 
اشیای  خروج  باقرزاده  حال،  عین  در 
ممنوع کرد.  را  کشور  از  خارج  به  تاریخی 
پس از این ممنوعیت، شنیده شد، برخی 
شیطنت   با  خارجی  باستان شناسان  از 
کیسه ای  داخل  را  سفالینه ها  از  برخی 
با  بتوانند  تا  می شکستند  و  گذاشته 
سفال  بردن  حتی  باقرزاده  ببرند.  خود 
از  خارج  به  آزمایش  برای  را  شکسته ها 

کرد. قانونمند  کشور 

به خارج  اعزام دانشجویان 
آغاز کاوش های  با  همزمان 

تیک سیستما
ایران  باستان شناسی  مرکز  تحول  آغاز 
از  عده ای  اعزام  با  مگر  نمی شد  اجرایی 
دانشجویان به خارج از کشور برای تحصیل 
تا  مورد نیاز.  تخصص های  آموزش  و 
آن جایی که یادم می آید، زنده یاد »امیرلو« 
آلمان،  به  را  »صراف«  دکتر  ژاپن،  به  را 
را  »گنجوی«  آمریکا،  به  را  »ژیلا کریمی« 
انگلیس  به  را  »وطن دوست«  فرانسه،  به 
همه  آدم ها  این  که  کنید  تصور  فرستاد. 
و  بازگشتند  ایران  به  ارزنده ای  تجربه  با 

گرفتند. کار  به  را  آموخته هایشان 
از  دیگر  عده ای  اقدام،  این  با  همزمان 
به  سیستماتیک  بررسی  به  را  جوانان 
باستان شناس  رایت«،  »هنری  سرپرستی 
یغمایی،  اسماعیل  فرستاد.  تجربه  با 
بختیاری،  حسین  سجادی،  سیدمنصور 
از   .. و  شاهیده  الهه  بیانی،  اسماعیل 
که  کاوش هایی  بودند.  افراد  این  جمله 
نکرد.  پیدا  ادامه  انقلاب  از  بعد  متاسفانه 
دلایلی  به  انقلاب  از  پیش  باقرزاده  دکتر 
به  را  پایش  هرگز  نشد،  بازگو  هرگز  که 
جز  و  نگذاشت  ایران  باستان شناسی  مرکز 
را  چیز  همه  انقلاب  آغاز  با  بود که  افرادی 

کرد. رها 
مدت  در  که  می گویم  جرات  به  بنابراین 
باقرزاده  1351 تا 1357 که دکتر  سال های 
به  ایران  باستان شناسی  بود،  امور  مسند  بر 
بازنگشت. آن  به  دوباره  هرگز  و  رسید  اوج 

جعفر مهرکیان از دوران اوج باستان شناسی ایران می گوید

نه به خاطر رانت، به خاطر برنامه
باستان شناسی ایران تا پیش از »فیروز باقرزاده« شکل دیگری داشت، اگرچه پیش از او »عزت الله نگهبان« 
به باستان شناسی ایران سروسامان داده و ما دوره های میدانی بسیار عالی زیر نظر او گذراندیم اما هرگز برای 
باستان شناسی یک برنامه مدون و استراتژیک وجود نداشت

33 اثر خوشنویسی از صفویه 
تا قاجار ثبت ملی شد

سی و سه اثر نفیس خوشنویسی متعلق به 
از مجموعه سعدآباد  قاجار  و  دوره صفوی 
ایران  ملموس  و  فرهنگی  آثار  فهرست  در 

ثبت ملی شد.
به گزارش روابط عمومی مجموعه سعدآباد، 
گفت:  مجموعه  این  مدیر  پارسا،  کیا 
ادامه  راستای  در  ارزشمند  حرکت  »این 
فعالیت های فرهنگی و حفظ و احیای آثار 
داشته های  پاسداشت  به  بنا  و  ایران  ملی 
این  موزه های  در  موجود  ایران  تاریخی 
مجموعه صورت  گرفت که در آغاز با ثبت 
ملی مکتب نستعلیق میرعماد الحسنی در 

شد.« همراه  ناملموس  آثار  فهرست 
او افزود: »از سال 96 تا کنون 89 اثر از آثار 
هنرمندان قدیم هنر کتابت و خوشنویسی 
با امضای استادان بنام همچون میرعماد، 
احمد  و  طالقانی  عبدالمجید  درویش 
ثبت  ایران  ملی  آثار  فهرست  در  نیریزی 
بر  مشتمل  نیز  فعلی  ثبت شده  آثار  شد. 
مکتوب  میراث  مانده  یادگار  به  خطوط 
اقلام  با  و  ایرانی  سبک های  و  مکاتب 
نستعلیق،  تعلیق،  رقاع،  ثلث،  نسخ، 
رقم  با  و  سیاه مشق  نستعلیق،  شکسته 
اصفهانی، میر حسین، سید  میرزا غلامرضا 
گلستانه،  سید  میرعماد،  شاگردان  علی، 
همچنین  عمادالکتاب،  و  کوچک  میرزا 
اول  مکتب  بنام  استادان  از  شاگردانی 
موزه  فضای  در  است که  ایرانی  نستعلیق 
گرفته  قرار  نمایش  معرض  در  میرعماد 

است.«

دادگاه موزه های 
بازگشایی شده فرانسه 

را تعطیل کرد
شدن  تعطیل  دستور  فرانسه  در  دادگاهی 
موزه های یکی از شهرهای این کشور را که 
شده  بازگشایی  تعطیلی ها  به  اعتراض  در 

بودند صادر کرد.
خبرگزاری  از  نقل  به  و  ایسنا  به گزارش 
شهر  شهردار  الیوت«  »لوییس  فرانسه، 
را  شهر  این  موزه  چهار  »پرپینیان«، 
لازم،  اقدامات  رعایت  با  تا  بازگشایی کرد 
امکان بازدید برای شمار محدودی فراهم 

شود.
افزایش  از  نشانه ای  که  اقدام  این 
محسوب  تعطیلی ها  به  اعتراضات 
بررسی  مورد  دادگاه  در  بلافاصله  می شود 
اعلام کرد  دادگاه  نتیجه  در  و  گرفت  قرار 
خودش  تصمیم  با  نمی تواند  »الیوت« 
پایمال  را  سراسری  و  ملی  دستور  یک 

. کند
تئاتر،  سالن های  موزه ها،  تعطیلی  با 
از  که  فرانسه  رستوران های  و  سینماها 
اکتبر تاکنون ادامه پیدا کرده است، مراکز 
این کشور بی صبرانه  و هنرمندان  فرهنگی 
این  محدود  هرچند  بازگشایی  منتظر 

هستند. مراکز 
شدت  دسامبر  اواسط  در  فرانسه  دولت 
اعلام  اما  کرد  را کمتر  سراسری  قرنطینه 
کشور  این  رستوران های  و  موزه ها  کرد 
ویروس  شیوع  دلیل  به  باید  همچنان 

بمانند. باقی  تعطیل  کرونا 
هنرمند،  صدها  که  بود  جاری  ماه  اوایل 
مدیران موزه و سایر فعالان جامعه هنری 
خواستند  دولت  از  عریضه  دو  امضای  با 

بازگشایی کند. را  موزه ها  تا 
در بخشی از این نامه نوشته شده است: 
قرنطینه  دلیل  به  باشد  قرار  اگر  »حتی 
شویم،  تعطیل  دوباره  جدیدی  سراسری 
در  یا  هفته  در  روز،  در  ساعت  یک  برای 
را  موزه ها  درهای  دهید  اجازه  ما  به  ماه 

کنیم.« باز 

کشف نقوش صخره ای 
جدید در لرستان

و  گردشگری  میراث فرهنگی،  مدیرکل 
نقوش  کشف  از  لرستان  صنایع دستی 

داد. خبر  استان  در  جدید  صخره ای 
امین قاسمی با بیان این خبر گفت: »این 
ثبت  پروژه  جریان  در  صخره ای که  نقوش 
تاریخی شهرستان چگنی کشف شدند  آثار 
و  سیاه  رنگ  دو  به  نگاره  رنگین  شامل 

است.« نگارکندها  و  اخرایی 
نقوش  شامل  نقش ها  »این  داد:  ادامه  او 
حیوانی، انسانی و گیاهی بوده و صحنه هایی 
از شکار و اسب سواری را به تصویر کشیده 

است.«
همچنین زهرا بهاروند، معاون میراث فرهنگی 
این  قدمت  اینکه  به  اشاره  با  لرستان 
میلاد  از  پیش  اول  هزار  به  احتمالًا  نقوش 
بر می گردد، گفت: »این اثر تاریخی اولین بار 
عضو  پژوهشگر  بهرامی  محمد  دکتر  توسط 
هیات علمی دانشگاه لرستان گزارش شده و 
پرونده ثبت آن جهت طی روال قانونی ثبت 

ارسال شده است.« وزارتخانه  به 

اما چگونه باقرزاده در مدتی 
بسیار کوتاه مرکز باستان شناسی 
ایران را متحول کند؟ او که با 
باقرخان، سالار ملی در انقلاب 
مشروطیت نسبت هم داشت؛ 
مردی بسیار نجیب، محترم، 
شریف و آرام بود با اندیشه های 
بلند و در همان بدو ورود، 
اقدام به تجهیز کردن مرکز 
باستان شناسی ایران کرده بود

در مرکز اسناد، عکس های 
هوایی و نقشه های سراسر ایران 

در دسترس باستان شناسان 
بود که اکنون با وجود این همه 
امکانات این امتیاز دیگر وجود 
ندارد. یادمان نرود، تهیه عکس 

در آن زمان کار ساده ای نبود. 
به جز این ها، جیپ ، لندرور، 
چادر و سایر وسایل مورد نیاز 

یک باستان شناس به راحتی در 
اختیارش قرار می گرفت

روزگاری باستان شناسی ایران به اوج رسید که هیچ کس در مخیله اش نمی گنجید. نه  این که فکر کنید، ستاره بختش بی دلیل در شبی 
و  برگشت  فرنگ  از  فرانسوی  دانش آموخته  باقرزاده«،  »فیروز  که  روز  آن  از  باستان شناسان،  از  بسیاری  زعم  به  نه!  درخشید؛  تاریک 
آستین هایش را بالا زد و سر ایده  سیستماتیکش که یک سال برای تهیه آن وقت  گذاشته بود، شرط بندی کرد، آرام آرام این ستاره درخشش 
گرفت و باستان شناسی ایران را به اوج رساند. »جعفر مهرکیان«، باستان شناس پیشکسوت که تا کنون کاوش های بسیار مهمی همچون 
حفاری  دره شمی ایذه و تپه معمورین تهران و ... را انجام داده از روزهای اوج باستان شناسی ایران و دلایل آن حکایت می کند. این نوشتار 

به روش ثبت »تاریخ شفاهی« با کمترین دخل و تصرف انجام شده است.
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| روزنامه نگار |

| فاطمه علی اصغر |



پیامک شما را دربـاره 
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اظهار نظرها درباره گذرنامه واکسیناسیون کرونا 

گذرنامه واکسن؛ تبعیض یا نجات گردشگری
گلوریا گوارا مدیرعامل شورای جهانی سفر  و جهانگردی: ما نباید در مورد کسانی که مایل به سفر هستند 

اما واکسینه نشده اند تبعیض قائل شویم

دیوید آرچارد، رئیس شورای 
مطالعات زیستی موسسه 

نوفیلد:
این خطر وجود دارد که فرد 
این تصور را داشته باشد که 

واکسینه شده، پس ناقل 
Covid-19 نیست. اما واکسینه 
شدن مبنای علمی خوبی برای 
اجرایی کردن سیاست گذرنامه 

واکسن نخواهد بود

| روزنامه نگار |

| فرزانه قبادی |

تصور کنید داشتن یک 
گواهی نامه درهایی را به رویتان 
باز می کند که به روی افراد فاقد 

آن باز نمی شوند. این می تواند 
به ایجاد چند دستگی در جامعه 
منجر شود و تبعیض و نابرابری 

را افزایش دهد

| استاد سلامت، روانشناسی و علوم 
رفتاری در کالج دانشگاهی لندن |

  | رابرت وست |
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تغییر در نحوه معامله 
سهام عدالت

زمان  از  که  عدالت  سهام  فروش  و  خرید 
مرحله  وارد  داشته  زیادی  حواشی  آزادسازی 
جدیدی شده و قرار است به زودی امکان خرید 
این سهام توسط هلدینگ های بزرگ فراهم 
شورای عالی  مصوبه  ایسنا،  گزارش  به  شود. 
عدالت  سهام  خرید  مجوز  بر  مبنی  بورس 
به زودی  نهادها و هلدینگ های بزرگ  توسط 
تثبیت  حال صندوق  به  تا  می شود.  عملیاتی 
بازار و صندوق توسعه این امکان را داشتند که 
عرضه های مربوط به سهام عدالت را خریداری 
کنند، بر اساس تصمیمی که اخیرا شورای عالی 
می توانند  هم  نهادها  دیگر  اتخاذ کرد،  بورس 
به صورت بلوکی و عمده خریدار سهام عدالت 
مدیرعامل  فهیمی،  حسین  گفته  باشند.به 
شرکت سپرده گذاری مرکزی به دلیل نگرانی 
از خریداران، مشتری ها محدود شده بودند، اما 
در جلسه اخیر شورای عالی بورس با تصمیمی 
پیدا  افزایش  خریداران  تعداد  شد  که گرفته 
کردند و این مجوز داده شد که نهادهای بزرگ 
با  باشند.او  داشته  مشارکت  خرید  بخش  در 
بیان این که این تصمیم امکان تقاضا و خرید را 
برای سهام عدالت توسعه می دهد، گفت: از این 
پس هلدینگ ها و صندوق های سرمایه گذاری 
می توانند وارد خرید سهام عدالت شوند.فهیمی 
تعداد  افزایش  آیا  این سوال که  به  پاسخ  در 
خریداران باعث قیمت سازی و کاهش قیمت 
مورد  در  اتفاقا  افزود:  نمی شود،  عدالت  سهام 
بازار سرمایه هر چه تعداد خریداران بیشتر شود 
شرایط رقابتی تر و قیمت ها منصفانه تر می شود 
و طبیعی است هر چه تعداد خریداران بیشتر 

باشد به نفع فروشنده است.

برگزاری حراجی و 
نمایشگاه های بهاره ممنوع
رئیس اتاق اصناف البرز گفت: برگزاری هرگونه 
نمایشگاه و حراجی که باعث تجمع مردم شود 
ممنوع است و در صورت مشاهده با متخلفان 
برخورد می شود. به گزارش ایسنا بهروز حصاری 
با اشاره به ساعت کاری مجاز صنوف در شش 
ماهه دوم سال اظهار کرد: طبق طرح کمیسیون 
نظارت، در شش ماه اول سال ساعت فعالیت 
ماه  در شش  و  بامداد  تا ساعت یک  صنوف 
است.  شده  اعلام  شب   12 تا  نیز  سال  دوم 
بنا  دادستانی  دستور  به  شیوع کرونا،  با  البته 
شده واحدهای صنفی ساعت 11 شب فعالیت 
داشته باشند. او در ادامه با اشاره به این که در 
روزهای پایان سال جهت پیشگیری از شیوع 
کرونا برگزاری نمایشگاه های بهاره ممنوع شده، 
توضیح داد: برگزاری هرگونه نمایشگاه و حراجی 
که باعث تجمع مردم شود ممنوع است و در 
برخورد می شود. با متخلفان  صورت مشاهده 

با اشاره به اجرای طرح نمایشگاهی  حصاری 
به وسعت ایران اضافه کرد: اتاق اصناف ایران 
طرحی با عنوان نمایشگاهی به وسعت ایران ارائه 
داده که بر مبنای آن واحدهای صنفی می توانند 
در قالب فروش های فوق العاده فعالیت داشته 
باشند. واحدهای صنفی که می خواهند حراج یا 
فروش فوق العاده داشته باشند باید از اتحادیه 
مربوطه مجوز دریافت کنند و بعد با رعایت کامل 
پروتکل های بهداشتی اجناس خود را به فروش  

برسانند. 

سرنوشت کاهش تعرفه 
اینترنت سال آینده 

مشخص می شود
به  اشاره  با  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  وزیر 
برای  زیرساخت  تعرفه  درصدی   30 کاهش 
اپراتورها، گفت که تاثیر این تغییرات بر تعرفه 
نهایی مشترکان را بر اساس مصوبه کمیسیون 
تنظیم مقررات ارتباطات در سال آینده می بینیم. 
احتمال  درباره  آذری جهرمی  ایسنا،  به گزارش 
کاهش قیمت اینترنت با افزایش رشد ترافیک، 
با بیان این که 25 تا 30 درصد هزینه زیرساخت را 
کاهش دادیم، اظهار کرد: در رابطه با این که تعرفه 
نهایی مشترکان چه تغییری می کند، بر اساس 
مصوبه کمیسیون تنظیم مقررات ارتباطات در 
اول  اما گام  را می بینیم،  تاثیرش  آینده  سال 
که کاهش 30 درصدی تعرفه زیرساخت بوده، 
انجام شده است. او با اشاره به عدم محاسبه 
تعرفه نیم بها برای تعرفه داخلی توسط اپراتورها 
و اعتراض ساترا )سازمان تنظیم مقررات صوت 
و تصویر فراگیر در فضای مجازی( نسبت به این 
موضوع بیان کرد: نیازی به گزارش ساترا نیست 
بررسی  ارتباطات  مقررات  تنظیم  سازمان  و 
می کند و اصلا ساترا یک سازمان قانونی نیست.
روند  درباره  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  وزیر 
تبدیل ADSL به VDSL و وعده واگذاری پنج 
میلیون پورت تا پایان سال بیان کرد: مخابرات 
سازمان  و  متوقف کرده  را  فرآیند  این  ایران 
تنظیم مقررات ارتباطات این موضوع را پیگیری 
می کند، مصوبه ای را برای طرح در کمیسیون 
مصوبه  اجرای  عدم  بابت  می کنند که  تنظیم 
مخابرات  برای  سنگینی  جرایم  بیت استریم، 

باشد. داشته 

به  ایران  گاز  صادرات  که  حالی  در 
کشورهای همسایه امسال حواشی زیادی 
انفجار خط  از  را پشت سر گذاشته است؛ 
توقف  و  ترکیه  به  ایران  صادرات گاز  لوله 
تمدید  به  مربوط  حواشی  آن،  ماهه  سه 
دیوان  رای  اعلام  تا  این کشور  با  قرارداد 
و  ایران  گاز  ملی  شرکت  اختلاف  داوری 
ترکمن گاز و کاهش صادرات گاز به عراق، 
بیان  با  ایران  ملی گاز  شرکت  مدیرعامل 
به  گاز  صادرات  به دنبال  ایران  این که 
کشورها،  آینده  فضای  گفت:  اروپاست، 
روابط  در  که  اتفاق هایی  و  همکاری  نوع 
موضوع  بر  می افتد  کشور  دیپلماسی 

است. موثر  گاز  تجارت 
شرکت  مدیرعامل  منتظرتربتی،  حسن 
ایلنا  با  گفت و گو  در  دیروز  ایران  ملی گاز 
به عنوان  را  گاز  تجارت  باید  »ما  گفت: 
از اصلی ترین موضوعات دنبال کنیم  یکی 
برای  مناسب  مسیرهای  از  یکی  ترکیه  و 
بازار ترکیه،  تجارت گاز است. چه در خود 
زیرا این کشور می خواهد مبادی مختلفی 
را  خود  و  باشد  داشته  گاز  تامین  برای 
طبیعتاً  نمی کند؛  وابسته  کشور  یک  به 
تامین  ایران  از  هم  را  بازار  آن  از  بخشی 
می کند که هم به نفع ترکیه است هم به 

مسیر  ترکیه  مسیر  سویی  از  ایران،  نفع 
خوبی برای تجارت گازی با اروپا در آینده 
شرکت  آیا  این که  درباره  تربتی  است.« 
با  تجارت گازی  دورنمای  ایران  ملی گاز 
اروپا را دنبال می کند، گفت: »بله.  شرایط 
تجارت گاز موضوعی متاثر از دیگر مسائل 
به هر حال  بین المللی است و  سیاسی و 
و  همکاری  نوع  کشورها،  آینده  فضای 
کشور  دیپلماسی  روابط  در  که  اتفاقاتی 
موثر  گاز  تجارت  موضوع  بر  می افتد 

است.«

درباره  همچنین  گاز  شرکت  مدیرعامل 
توجه  »با  گفت:  عراق  به  گاز  صادرات 
در  مرکزی  بانک  که  توافق هایی  به 
داده،  انجام  عراقی  طرف  با  نشست هایی 
را  کشور  این  به  گاز  انتقال  مقدار  هم  ما 
امیدواری هایی  زیرا  دادیم،  افزایش  کمی 
شده  ایجاد  ایران  مطالبات  پرداخت  برای 
میلیون   20 تا   15 حدود  روزانه  اکنون  و 
برقرار  عراق  به  گاز  صادرات  مترمکعب 
است. تابستان تا حدود 40 تا 45 میلیون 
می شد.« صادر  عراق  به  روز  در  مترمکعب 

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران:

ایران به دنبال صادرات گاز به اروپاست

انرژی

اعلام افزایش دستمزد 40 و 
50 درصد از سوی نمایندگان 
فقط برای حوزه های انتخابی 
و طرفداران مناسب است و 
کاربردی برای کارگران ندارد

 رئیس کارگروه دستمزد شورای عالی کار:
تعیین سبد معیشت کارگران به هفته آینده موکول شد

عالی  شورای  دستمزد  کارگروه  رئیس   
مختلف  بهانه جویی های  به  اشاره  با  کار 
دیروز  جلسه  در  کارفرمایان  نمایندگان 
سبد  تعیین  گفت:  دستمزد،  کمیته 
موکول  آینده  هفته  به  معیشت کارگران 
شد. به گزارش ایرنا فرامرز توفیقی درباره 
داشت:  اظهار  دستمزد،  کمیته  جلسه 
مستندات  بررسی  با  جلسه  این  دیروز 
مرکز آمار شروع شد و این مرکز که تنها 
کل  خانوار  اطلاعات  و  آمار  تهیه  متولی 
کشور است داده های مربوطه را ارائه کرد.

در این جلسه بررسی اطلاعات انجام شد و 
نمایندگان کارگران توقع داشتند نمایندگان 
کارفرمایی نیز ورود کنند اما آنان با اتلاف 
بهانه های  و  خودداری  کار  این  از  وقت 
این  در  نیز  همچون کارفرمایان  مختلفی 
شرایط متضرر شده اند و دولت باید سهم 

بپردازد، مطرح می کردند. را  خود 
رئیس کارگروه دستمزد شورای عالی کار 
تعیین  کار،  قانون   41 بند  طبق  گفت: 
تورم  نرخ  مولفه   2 براساس  دستمزد 
و کمیته  است  معیشت کارگران  سبد  و 
را  سبد  این  است  موظف  نیز  دستمزد 
با  متناسب  باید  سبد  این  کند؛  احصا 
و  بخور  نه  و  مرفهانه  نه  موجود  شرایط 
ما  بررسی های  طبق  انتخاب شود.  نمیر 

مایحتاج  درصد   36.5 دستمزد کارگران 
می کند.  تامین  را  خانواده ها  زندگی 
درصد   70 این که  به  توجه  با  نتایج  این 
با  هستند،  کارگر  کشور  خانوارهای 
اطلاعات مرکز آمار مبنی بر پوشش 38 
موجود  درآمدهای  با  هزینه ها  درصدی 
باید  نمایندگان کارفرمایی  دارد.  مطابقت 
توجه کنند که ورود نکردن به تعیین سبد 
در  بیشتر  بی اعتمادی  موجب  معیشت 

می شود. جامعه 
رئیس کارگروه دستمزد شورای عالی کار 
درخصوص اظهار نظر نمایندگان مجلس 
نیز  دستمزد  تعیین  در  اسلامی  شورای 
 50 و   40 دستمزد  افزایش  اعلام  گفت: 
برای  فقط  نمایندگان  سوی  از  درصد 
مناسب  طرفداران  و  انتخابی  حوزه های 
ندارد.  کارگران  برای  کاربردی  و  است 
به  می خواهند  نمایندگان  چنان چه 
اصلاح  به  باید  کنند،  کمک  کارگر  قشر 
تفسیرهای  مسیرهای  و  پرداخته  قانون 

حذف کنند. را  کار  قانون  نادرست 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیز پیش 
دستمزد  افزایش  تاکید کرد که  این  از 
شود  بررسی  صورت کارشناسی  به  باید 
مصوبه  و  نظر  براساس  افزایش  این  و 

بود. خواهد  شورای عالی کار 

واکسن  گذرنامه  موضوع  که  زمانی  از 
و  موافقان  است،  شده  مطرح  اروپا  در 
اظهار  آن  خصوص  در  بسیاری  مخالفان 
نظر کرده اند. موافقان معتقدند این شیوه 
روزهای  بر  باشد  پایانی  نقطه  می تواند 
که  محدودیت هایی  و  قرنطینه  سخت 
است.  کرده  تحمیل  دنیا  مردم  به  کرونا 
این  برداشتن  با  معتقدند  هم  بسیاری 
احیا  گردشگری  صنعت  محدودیت ها، 
خاطر  امنیت  با  می تواند  سفر  و  می شود 
ایده  این  مخالفان  شود.  انجام  بیشتری 
می تواند  که  می دانند  عاملی  آن را  اما 
زمینه ساز تبعیض میان شهروندان و بروز 

شود. سواستفاده هایی 
تست  گواهینامه   جعل  سابقه  به  نگاه  با 
موضوع  پیش، می توان  ماه های  در  کرونا 
مطرح  هم  را  این گذرنامه  از  سو استفاده 
واکسیناسیون  شروع  از  پیش  کرد. 
اعمال  با  پروازها  بعضی  که  زمانی  و 
برخی  می شد،  انجام  محدودیت هایی 
کشورها اعلام کردند مسافران تنها با ارائه 
سوار  اجازه  منفی کرونا  تست  گواهینامه 
بعد  داشت.  خواهند  را  هواپیما  به  شدن 
در  داغی  بازار  که  بود  خبر  این  اعلام  از 
فرودگاه های مختلف دنیا شکل گرفت که 

گواهینامه  فروش  به  آن  در  سودجویان 
بودند. مشغول  کرونا  تست  جعلی 

علاوه بر موضوع سواستفاده از این فرصت، 
با  فرد  شدن  واکسینه  معتقدند  مخالفان 
احتمال بسیار بالایی او را در مقابل ابتلا به 
هنوز  اما  می کند  مصون   19 بیماری کووید 
از  را  فرد  که  نداده اند  تضمینی  مطالعات 
نه؟  یا  می دارد  مصون  هم  ویروس  انتقال 
تمایل  که  سیاست هایی  دلیل  همین  به 
ایمنی  گذرنامه  از  استفاده  شدن  رسمی  به 
در  همچنان  که  دانشمندانی  توسط  دارند، 
حال مطالعه روی واکسن های کرونا هستند، 
رئیس  آرچارد،  دیوید  می روند.  سوال  زیر 
نوفیلد  موسسه  زیستی  مطالعات  شورای 
)Nuffield Health ( درباره این موضوع به 
گاردین گفته: »این خطر وجود دارد که فرد 
این تصور را داشته باشد که واکسینه شده، 
واکسینه  اما  نیست.   Covid19 ناقل  پس 
شدن مبنای علمی خوبی برای اجرایی کردن 
بود.«  نخواهد  واکسن  گذرنامه  سیاست 
نخست  مرحله  از  است  بهتر  می گوید  او 
واکسیناسیون عبور و تحقیقات در این زمینه 
را تکمیل کنیم و بعد در رابطه با این مسئله 
واکسن  شدن گذرنامه  اجرایی  همچنین  و 

کنیم. نظر  اظهار 

داخل  در  ایمنی  گواهینامه های  صدور 
تبعات  می تواند  هم  کشور  یک  مرزهای 
اجتماعی داشته باشد. علاوه بر کارت هایی 
که  می گیرد  قرار  افرادی  اختیار  در  که 
بعضی  در  دریافت کرده اند،  واکسن کرونا 
در  دستگاه هایی  و  اپلیکیشن ها  کشورها 
باشگاه های  مثل  عمومی  اماکن  ورودی 
قرار  فروشگاه ها  و  خرید  مراکز  ورزشی، 
پادتن  وجود  صورت  در  فقط  که  گرفته 
می دهند.  ورود  اجازه  او  به  فرد  بدن  در 
روانشناسی  سلامت،  استاد  وست،   رابرت 
لندن  دانشگاهی  کالج  در  رفتاری  علوم  و 
به بی بی سی گفته با صدور گواهینامه های 
جامعه  در  تفرقه  ایجاد  نگران  واکسن 
آن  سوی  یک  در  که  جامعه ای  است. 
هر  که  مصونیت  گذرنامه های  دارندگان 
جا بخواهند مشغول به کار می شوند،  قرار 
پادتن  افرادی که  دارند و در سویی دیگر 
پیدا  نمی توانند کار  و  ندارند  خود  بدن  در 
داشتن  کنید  »تصور  می گوید:   او  کنند.« 
باز  رویتان  به  را  درهایی  یک گواهی نامه 
باز  آن  فاقد  افراد  روی  به  که  می کند 
چند  ایجاد  به  می تواند  این  نمی شوند. 
تبعیض  و  شود  منجر  جامعه  در  دستگی 
معتقد  او  دهد«  افزایش  را  نابرابری  و 

مدارک  موارد  این  تمام  بر  علاوه  است 
پادتن  آزمایش  که  این  بر  مبنی  کافی 
احتمال  تشخیص  برای  مناسب  راهی 
باشد،  آن  انتقال  یا  کووید-19  به  ابتلا 

ندارد. وجود 
برای  راهی  پی  در  اروپایی  دولت های 
تابستان  در  سفر  رونق  زمینه  ایجاد 
به  آلمان  و  فرانسه  حالی که  در  هستند. 
»گذرنامه  شدن  اجرایی  با  صریح  طور 
و  سوئد  کرده اند،  مخالفت  واکسن« 
در  اعلام کرده اند  ضمنی  طور  به  انگلیس 
هستند،  ایده  این  بررسی  و  مطالعه  حال 
امضا  تفاهم نامه ای  هم  اسرائیل  و  یونان 
شهروندان  آن  اساس  بر  که  کرده اند 
دریافت  کرونا  واکسن  که  دو کشور  این 
کشور  دو  این  بین  می توانند  کرده اند 
کشورهایی  از  یکی  یونان  کنند.  سفر 
بر  آن  اقتصاد  عمده  بخش  که  است 
در  است،  شده  تعریف  مبنای گردشگری 
از  بعد  بود که  کشورهایی  از  یکی  نتیجه 
و  مرزها  شدن  بسته  و  قرنطینه  شروع 
آسیب  بیشتری  سفر،  بازار  شدن  تعطیل 
اقتصادی را متحمل شد. علاوه بر حمایت 
اتحادیه  اروپا،  کمیسیون   رئیس  صریح 
اروپا هم اعلام کرده در صورت تدوین یک 

اجرایی  می تواند  دقیق  و  استاندارد  طرح 
شدن این طرح در میان کشورهای عضو را 
به عنوان  اما  دانمارک  بررسی کند.  بیشتر 
طور  به  اخیر  روزهای  در  نخستین کشور 
به  را  این گواهینامه  اعلام کرد که  رسمی 
واکسن  برای کسانی که  دیجیتال  صورت 
کرونا دریافت کرده اند، صادر می کند. این 
طرح  این  مخالفان  میان  در  موجی  خبر 

است. کرده  ایجاد 
اعتبار  درباره  انتقاداتی که  تمام  وجود  با 
مطرح  ایمنی  گواهینامه  به  بخشیدن 
این  هتل ها  و  مراکز  از  بسیاری  است، 
می پذیرند.  مسافران  از  را  گواهینامه ها 
کار  به  دست  هم  اپلیکیشن  طراحان 
که  کرده اند  طراحی  اپ هایی  و  شده اند 
می تواند وجود پادتن را در بدن فرد تایید 
کند و این تاییدیه در بعضی اماکن برخی 
به  پیدا کرده که  را  کشورها حکم مجوزی 
فضاهای  امکانات  از  می دهد  اجازه  فرد 

کنند. استفاده  عمومی 
شیوع  دوران  در  که  هواپیمایی  شرکتهای 
کرونا ضرر و زیان قابل توجهی را متحمل 
شدند، حالا از شروع دوباره سفرها در پی 
کشورها  بعضی  در  عمومی  واکسیناسیون 
استقبال می کنند. برخی از این شرکتها، از 
جمله شرکت هواپیمایی کانتاس استرالیا، 
هواپیمایی نیوزیلند و هواپیمایی کره الزام 
مسافران  برای  را  واکسن  ارائه گذرنامه  بر 
دارند. در  آینده خود  برنامه  بین المللی در 
میان ایرلاین های اروپایی و آمریکایی هم 
جت بلو، یونایتد ایرلاین، ویرجین آتلانتیک 
اعلام  طرح  این  اجرای  به  را  خود  تمایل 
آزمایشی اجرای آن  به طور  کرده  و برخی 

را آغاز کرده اند.
هنوز  کشورها  برخی  که  آنجا  از 
و  نکرده اند  آغاز  را  عمومی  واکسیناسیون 
در  واکسن  به  زمینه دسترسی  در  عدالت 
است، سازمان  نشده  برقرار  تمام کشورها 
بهداشت جهانی هنوز تاییدیه ای در زمینه 
نکرده  صادر  واکسن«  »گذرنامه  اجرای 
اجرای  با  را  خود  مخالفت  حتی  و  است 
این طرح در برخی نقاط دنیا اعلام کرده 
جهانگردی،  و  سفر  جهانی  شورای  است. 
که در طول یک سال گذشته در پی یافتن 
راهی برای احیا صنعت گردشگری در دنیا 
بود، اعلام کرده است با دادن مجوز سفر 
خاص  عده ای  برای  انحصاری  صورت  به 
است؛  مخالف  واکسینه  شده(  )افراد 
این  مدیرعامل  رئیس  و  گوارا  گلوریا 
جهانی  »شورای  است:  کرده  اعلام  نهاد 
خواستار  مدت هاست  جهانگردی  و  سفر 
مقرون  و  سریع  آزمایش  سازوکار  یک 
عزیمت  نقاط  در  بین المللی  صرفه   به  
باعث  امر  این  است.  جهان  سراسر  در 
از صادرات ویروس و کمک به  جلوگیری 
می شود.  بین المللی  سفرهای  بازگرداندن 
به  جهانی   جمعیت  واکسیناسیون  اما 
در  پیشرفته  یا  کمتر  کشورهای  در   ویژه 
قابل  زمان  به  مختلف ،  سنی  گروه های 
توجهی نیاز دارد. ما نباید در مورد کسانی 
واکسینه  اما  هستند  سفر  به  مایل  که 
چند  شویم«هر  قائل  تبعیض  نشده اند، 
برخی  در  عمومی  واکسیناسیون  شروع  با 
گردشگری  صنعت  در  امیدهایی  کشورها 
طرح هایی  اجرای  شاید  اما  شد،  زنده 
مخالفت  با  که  واکسن«  »گذرنامه  مثل 
صنعت  این  در  فعال  بین المللی  نهادهای 
برای  جدید  فضایی  شده،  روبرو  هم 
فضایی که  ایجاد کند.  سفر  به  علاقمندان 

ندارد. عدالت  با  چندانی  نسبت 

گردشگری دنیا یک سال است که چشم به راه گشایشی است تا از رخوت و رکود نجات پیدا کند. نتایج موفقیت آمیز بعضی واکسن ها در 
کشورهای مختلف، این امیدواری را ایجاد کرد که بالاخره روزهای سکوت گردشگری به پایان رسیده و دوباره این صنعت در دنیا رونق و 
پویایی را تجربه می کند. ایده های بسیاری برای رهایی گردشگری از شرایطی که کرونا بر آن تحمیل کرده است، مطرح شده، اما بعد از آغاز 
واکسیناسیون عمومی در بعضی کشورها بحث و تبادل نظر درباره »گذرنامه ایمنی واکسن« نیز آغاز شد. راهی که بعضی کشورها از آن 
برای بازگشت به زندگی عادی استقبال کرده اند. سوم فوریه، سرپرست وزارت دارایی دانمارک اعلام کرد این کشور »گذرنامه کرونا« برای 
دریافت کنندگان واکسن صادر می کند. به گفته او قرار است این گذرنامه در ابتدا برای مسافران تجاری صادر شود. اما بعضی نهادهای 
با این طرح اعلام کردند دولت ها نباید »گذرنامه  واکسن« را به عنوان  بین المللی از جمله سازمان بهداشت جهانی ضمن مخالفت 

شیوه ای برای خروج از قرنطینه کرونا در دستور کار قرار دهند.
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افقی
 1 - درد و رنج، از حروف مقطعه قرآن 
- تورم - استفراغ، به هم خوردن حال 
را گویند2 - نفس سیگاری، به سیگار 
می زنند - از آثار پرل.اس.باک - ضمیر 
اشاره، اشاره به دور، از خواهران برونته 
- سگ انگلیسی3 - از عناصرشیمیایی 
با عدد اتمی 25 - نوعی رنگ مو، رنگ 
پوشیده  کردن،  پنهان   - فوری  موی 
شن   - ناسزا   - پوشاندن4  شدن، 

وارونه - امتحان، تجربه و آزمون5 - باز 
فرستاده، پس داده شده، پس داده - 
مهر، جوهرگین - گه  جوهر مخصوص 
 - برعکس6  برعکس، گه  برعکس، گه 
دریا - دوران نوزیست زمین شناسی7 
درنوردیدن  پیچیدن،  كردن،  داخل   -
ویا  باشد  آفتاب  به  - محلی كه پشت 
 - لاتین8  - كیف  نرسد  آن  به  آفتاب 
نصفالنهار مبدأ - دو رویی - کاغذ کاهی، 
شده  بافته  پارچه   - ای9  رایانه  شبكه 
بانگ   - ها10  تحفه   - - گرو گذاشتن 

 - عربی  ضمیر  چوپان،  بانگ  نزدیک، 
بازگشتن،   - انگلیسی  خدای   - چیز 
خرس   - ذهاب11  مقابل  برگشتن، 
فلكی، خرس آسمان - کلوچه نروژی12 
از سلسله   - نویس - چتر13  - چك 
های حاکم در ایران - گل سرخ، درخت 
آذری، مترادف آشغال،  انگور - گوشت 
نشانه   - كجاست؟14   - ترك  اسب 
 - واسطه  بی  مفعول  علامت  مفعولی، 
از والت ویتمن - گاه استراحت،  اثری 
پایان روز - پشته بلند، تل خاكی15 - 
دانه گیاه، بذر - شجاع و دلاور، سدی در 

دریایی آبزی  آبزیان،  از   - زنجان 

عمودی
 - گیر  همه  بیماری  گیر،  همه   -  1
چربی  اثر   - حكومت2  فرمانروایی، 
سر   - مخفف گناه   - قاعده  نشان،   -
جسد   - قصاب3  میبرد،  را  گوسفند 
کیانوش  فیلمهای  از   - كفاش4   -
عیاری - نو، تازه5 - گرداب - کدورت 
- مخترع آمریکایی تراکتور 6 - مفهوم 
 - کنی  تیز  چاقو  سنگ  خالص،  زر   -
عدد  نخستین،  عدد  اعداد،  طلیعه 
رد   - آسایش7  و  رفاه  در   - پیشتاز 
پا - میوه بهشتی، تین - بی حس - 
و  لطیف   - بند  آب   - دو8  هر  یارغم، 
نازك - اسطوره ی مقاومت بر علیه ظلم 
در امریكای جنوبی، انقلابی بولیوی9 - 
انجام  را  زنی  مشت  ورزش  کسی که 
می دهد، بوکسور - اندک، كم است و 
قلیل، انگشت شمار10 - كوره آجر پزی 

- از باشگاه های معتبر فرانسه در جام 
ده   - فرانسه  در  شهری  اروپائی،  های 
 - بدی11  و  فتنه  بدی،  فتنه،   - روز 
محله   - طبی  بند  شکم  طبی،  کمربند 
ای در تهران - انگشت شهادت، دومین 

انگشت، انگشت اشاره12 - بیماری ارثی 
چشم - اداره ها13 - تخلص دهخدا - 
درون دهان - سنت، رسم و روش، دین 
لنگه  كاغذ،  خمیدگی  فاصله،  حرف   -
بار14 - حرف یا کلمه آخر هر بیت - از 

کشورهای آمریکای جنوبی - توده15 - 
احدیت - از فضلا و مشایخ قرن چهارم 
در  باكویه  به  معروف  هجری  پنجم  و 
شیراز، آرامگاه زیارتی در ارتفاعات شهر 

شیراز

جدول شماره 1952

صعود 18 پله ای شرکت فولاد 
سیرجان ایرانیان در رتبه بندی 

صد شرکت برتر ایران 
همچون   1399 سال  در  صنعتی  مدیریت  سازمان 
برتر  رتبه بندی شرکت های  به  اقدام  سال های گذشته، 
ایران )رتبه بندی IMI-100( کرده است و براساس این 
رتبه بندی، در بیست سومین »همایش شرکت های برتر 
ایران«، شرکت فولاد سیرجان ایرانیان با صعود 18 پله ای 
نسبت به سال گذشته موفق به کسب رتبه 82 شد و 
جز 100 شرکت برتر کشور در سال 1399 شناخته شده 
است. این رتبه بندی که 500 شرکت بزرگ و تاثیرگذار 
با هدف شناسایی  را معرفی می کند  اقتصاد کشور  در 
جایگاه بنگاه های اقتصادی و کمک به سیاست گذاران 
اقتصادی کشور انجام می شود. بیست و سومین سال 
انجام این رتبه بندی، همایش شرکت های برتر ایران با 
حضور مسئولان و مقامات کشوری و تنی چند از مقامات 
و مدیران شرکت های برتر ایران در تاریخ 26 بهمن ماه 
برگزار شد و این همایش به صورت زنده از صدا و سیما 
و پلتفرم آپارات پخش شد. در این همایش، مهم ترین 
نتایج رتبه بندی 500 شرکت بزرگ کشور ارائه شد و از 
شرکت های پیشرو )انتخاب شده بر اساس روند رشد 
طی چهار سال اخیر(، شرکت های برتر از نظر رشد سریع 
و دیگر شرکت های برتر دارای رتبه های ویژه، تقدیر به عمل 
بندی شرکت های  آمد. سازمان مدیریت صنعتی رتبه 
برتر ایران را برای سالیان متوالی تهیه کرده  است. این 
فهرست با الهام از رسالت سازمان با فراهم کردن آمار 
و اطلاعات شفاف و مفید در مورد بنگاه های اقتصادی 
کشور، فضای روشن تری از کسب و کار اقتصادی کشور 
ارائه می دهد و به مدیران، سیاستگذاران و پژوهشگران، 
یاری می رساند تا شناخت و درک دقیق تری از مقیاس، 
ساختار مالی و اقتصادی صنایع و بنگاه های اقتصادی 
بزرگ کشور را بیابند. هدف تدوین فهرست صد شرکت 
جایگاه  و  و کار  فضای کسب  شفاف سازی  ایران  برتر 
نظر  از  آ ن ها  رتبه بندی  و  ایرانی  اقتصادی شرکت های 
با هدف گسترش  ملی،  اقتصاد  در  تاثیرگذاری  میزان 
رقابت در فضای کسب و کار بنگاه های اقتصادی است. 
پس از گزینش و رتبه بندی شرکت ها براساس شاخص  
شاخص های  براساس  شرکت ها  این  فروش  میزان 
دیگری نظیر اندازه و رشد شرکت، سودآوری و عملکرد، 
و  مقایسه  بازار،  و  بدهی  نقدینگی،  بهره وری،صادرات، 
رتبه بندی می شوند. این مقایسه و رتبه بندی بر اساس 
اطلاعات مالی مندرج در صورت های مالی شرکت ها است 
که در پاسخ به فراخوان عمومی و مکاتبات مستقیم و 

پیگیری های متعدد بعدی به دست آمده است.

معاون علمی رئیس جمهور گفت: هزینه های صورت 
یاسوج که   واحد  آزاد  دانشگاه  پردیس  در  گرفته 

بدون استفاده مانده، خیانت است.
دانش  شرکت های  از  بازدید  در  ستاری«  »سورنا 
یاسوج  آزاد  دانشگاه  فناور  های  هسته  و  بنیان 
خطاب به رئیس دانشگاه آزاد یاسوج افزود: این 
یاسوج  آزاد  دانشگاه  پردیس  در  هزینه که  همه 
مانده،  استفاده  بدون  اکنون  هم  و  شده  انجام 
خیانت است چرا که شاهد فرسوده شدن و ترک 
پردیس  این  ساختمان های  دیوارهای  خوردن 

. هستیم
او اظهارکرد: چرا سرای نوآوری و مرکز رشد در این 
پردیس راه اندازی نکردی تا حداقل استفاده از این 

پردیس شود.
آزاد  دانشگاه  رئیس  جانی پور«،  »کرم  همچنین 
استان کهگیلویه و بویراحمد نیز در جمع خبرنگاران 
در خصوص صحبت های معاون علمی رئیس جمهور 
رییس جمهور  علمی  معاون  حضور  با  کرد:  اظهار 

خصوص  در  یاسوج  آزاد  دانشگاه  توجیهی  طرح 
ایجاد شهرک زیست فناوری فعالیت های کشاورزی 

ارائه شد.
در  یاسوج  آزاد  دانشگاه  پردیس  کرد:  تاکید  او 
روستای »سرآبتاوه« 38 هکتار با اعیانی 56 هزار 
میزان  این  از  متر  هزار   23 شده که  ساخته  متر 
قابلیت استفاده دارد و مابقی از 50 تا 90 درصد کار 

شده و نیاز به تکمیل دارد.
کهگیلویه و بویراحمد  استان  آزاد  دانشگاه  رئیس 
از  که  بازدیدی  در  ستاری  کرد:  خاطرنشان 
از  یکی  که  داد  پیشنهاد  داشتن  پردیس  این 
ساختمان های این پردیس به فعالیت های فناورانه 
داده شود. اختصاص  آزاد  دانشگاه  دانش بنیان  و 

جانی پور تصریح کرد: حیف است این پردیس از 
مانده  استفاده  بدون  ویژه  های  پتانسیل  با  این 

است.
مرکزی  سازمان  رئیس  تهرانچی  داد:    ادامه  او 
پردیس  مشکل  پیگیر  ویژه  طور  به  آزاد  دانشگاه 

دانشگاه آزاد یاسوج است و این مسئله را در دستور 
کار خود قرار داد، مساعدت های ویژه در این زمینه 
داشت و سه میلیارد تومان به دانشگاه آزاد یاسوج 
کمک کرد تا توانستیم سند تک برگی این پردیس 

را دریافت کنیم.
کهگیلویه و بویراحمد  استان  آزاد  دانشگاه  رئیس 
این  تا  هستند  پیگیر  تهرانچی  آقای  عنوان کرد: 
پردیس بدون استفاده نشود و به مرکز دانش بنیان 

و مرکز زیست فناورانه تبدیل شود.
جانی پور تاکید کرد: تصمیم در خصوص پردیس 
دانشگاه آزاد یاسوج با سازمان مرکزی دانشگاه آزاد 
دانشگاه  اموال  فروش  سازمان  سیاست  و  است 

نیست.
او اظهار کرد: با توجه به پتانسیل این پردیس و 
جایگاه فعالیت های دانش بنیان طرح بلوک محور 
را در یاسوج مبنای کار خود قرار داده ایم تا بتوانیم 

در این خصوص اقدامات لازم را انجام دهیم.
کهگیلویه و بویراحمد  استان  آزاد  دانشگاه  رئیس 

گفت: به نرخ امروز در پردیس دانشگاه آزاد واحد 
تا 600  یاسوج که بدون استفاده مانده است 500 
میلیارد تومان هزینه شده است و برای تکمیل این 
مجموعه نیاز به اعتبار ویژه داریم. جانی پور افزود: 
سال 91 دانشگاه آزاد یاسوج در این پردیس مفتخر 
کردیم که با توجه به بُعد مسافت با شهر یاسوج و 
کاهش دانشجویان به ساختمان قبلی در روستای 
بدون  پردیس  این  و  شد  داده  برگشت  »بلهزار« 
با توجه به بالا رفتن  او اظهار کرد:  استفاده ماند. 

هزینه ها و کمبود سرمایه دانشگاه آزاد طرح های 
ما با رکود مواجه شده اما با پیگیری های   تهرانچی 
و قول مساعد سورنا ستاری جهت کمک امیدواریم 
به نتیجه برسد. به گزارش ایسنا، رئیس دانشگاه 
قاعدتاً  بیان کرد:  استان کهگیلویه و بویراحمد  آزاد 
احداث و ساخت پردیس دانشگاه آزاد یاسوج در 
روستای »سرآبتاوه« بر اساس کار کارشناسی شده 
نبوده و این همه هزینه به مراتب از خرید زمین در 

سطح شهر یاسوج بالاتر شد.

خیانت 600 میلیاردی در استان کهگیلویه و بویراحمد

کلینیک حقوق کودک با هدف تحقق دستیابی سمنان به شهر دوستدار کودک 
با حضور محمود عباسی معاون حقوق بشر و امور بین الملل وزیر دادگستری 

روز سه شنبه در فرهنگسرای امید شهر افتتاح شد.
ابراز  افتتاح کلینیک حقوق کودک  آیین  در  ایرنا، شهردار سمنان  به گزارش 
داشت: اقدامات برای شهر دوستدار کودک از مرداد سال گذشته صورت آغاز 
شد و سمنان جز 12 شهر معرفی شده برای اجرای آزمایشی شهر دوستدار 
این  تحقق  برای  ارزشمندی  اقدامات  کوتاه  مدت  این  در  و  است  کودک 

است. شده  انجام  چشم اندار 
راه اندازی  حقوق کودک،  افتتاح کلینیک  داد:  ادامه  ناظم رضوی  محمد  سید 
اولین پارک هوشمند ایران،»شهربازی بزرگ سیمرغ«، »مرکز تخصصی کودک 
اقدامات  در راستای  از جمله  راه اندازی استودیو کودک،  و خانواده کارن« و 

دستیابی این شهر به عنوان »سمنان،شهر دوستدار کودک« است.
راه اندازی  بخش های  نقالی،  برگزاری جشنواره  شهردار سمنان تصریح کرد: 
مختلف روانشناسی، سرگرمی، فرهنگی و آموزشی  و راه اندازی آژانس مادر 
از دیگر اقدامات در راستای سمنان شهر دوستدار  و کودک برای سفر ایمن 

است. کودک 

پرسنل پتروشیمی بندر امام، در اعتراض به مدیریت سلیقه ای و عدم اعمال 
محدودیت ها و شیوه نامه های بهداشتی از سوی مدیرعامل شرکت، دست به 

تجمع زدند.
به گزارش ایلنا بعد از گذشت چند روز از اعلام وضعیت قرمز و بحرانی کرونا 
و همچنین ابلاغ محدودیت های جدید از سوی مدیر ارشد شرایط اضطراری 
این  به  با بی توجهی  امام)ره(، حمیدرضا رستمی  بندر  اقتصادی  منطقه ویژه 

مهم، حاضر به پذیرش اعمال محدودیت ها تا این لحظه نشده است.
در پی این بی توجهی مدیرعامل پتروشیمی بندر امام)ره(، صبح امروز کارکنان 
اعمال محدودیت ها و  بهداشتی و  به عدم رعایت شیوه نامه های  اعتراض  در 

همچنین مدیریت سلیقه ای، دست به تجمع زدند.
این در حالی است که تا امروز تعداد زیادی از کارکنان به این ویروس مبتلا 

شدند و حتی جان خود را از دست دادند.
روز گذشت فرماندار شهرستان بندر  ماهشهر، در گفت وگو با خبرنگار ایلنا اعلام 
امروز، محدودیت ها  تا ظرف  مقرر شده  و  است  داده  لازم   تذکرات  کرد که 

اعمال شود.

مدیرعامل شرکت توزیع برق لرستان گفت: یک هزار و 882 مگاوات ساعت 
برق، با نصب 86 واحد مولد انرژی خورشیدی خانگی تولید و به شبکه استان 
تزریق شد. به گزارش ایرنا، فریدون خودنیا اعلام کرد: در این راستا از انتشار 
یک میلیون و 204 هزار و 532 کیلوگرم گاز گلخانه ای، هدر رفت 414 هزار و 
58 لیتر آب جلوگیری  و از مصرف 526 هزار و 983 متر مکعب گاز صرفه جویی 
شده است. او اظهار داشت: 713.5 کیلو وات ظرفیت نصب شده برای تولید 
انرژی خورشیدی برق در استان وجود دارد.او با اشاره به حدود 300 روز آفتابی 
در لرستان ادامه داد: استفاده از ظرفیت نیروگاه های خورشیدی علاوه بر پاک 
ماندن محیط زیست از هدر رفت سوخت های فسیلی به عنوان یک منبع مهم 
انرژی خدادادی جلوگیری می کند. خودنیا با بیان اینکه برای خرید برق تولید 
2ماه  هر  دارد، گفت:  وجود  ساله   20 تضمین  خورشیدی  های  نیروگاه  شده 
یکبار درآمد حاصل از نصب این نیروگاه های پراکنده به حساب صاحبان آن ها 

واریز می شود.
او افزود: با توجه به اینکه طول عمر مفید پنل نیروگاه های خورشیدی بیش از 
20 سال است می تواند منبع درآمد بسیار خوبی برای مشترکان باشد تا با یک 

سرمایه گذاری کم، سود تضمینی خوبی دریافت کنند.

کلینیک حقوق کودک 
در سمنان افتتاح شد

تجمع اعتراض آمیز کارکنان 
پتروشیمی بندر امام)ره(

یک هزار و 882 مگاوات انرژی پاک 
در لرستان تولید شد

| سمنان | | خوزستان | | لرستان |

آگهی موضوع ماده  3  قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی 

شماره   رای   موجب  به  و  الذکر  فوق  قانون  دراجرای  چون 
اختلاف  حل  هیات   1399/10/21  -139960318011013045
مستقردرثبت اسنادصومعه سراتصرف مالکانه  شیرین سلیمان عبدالکریم فرزند 
سلیمان از 4 از 13 اصلی  واقع  در قریه  مرجقل بخش 22 گیلان  از نسق  سید 
رضا  باقرزاده  بعنوان  ششدانگ  یک قطعه  زمین  مشتمل بر  اعیان احداثی  
بمساحت 567/39  متر مربع  از طرف هئیت  مذکور  احراز  گردیده  و پلاک 
1230 برای  آن منظور  شده لذا  بر اساس  مفاد  ماده 1 قانون  فوق  در دو 
نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشودچنانچه کسی نسبت به صدورسندمالکیت 
انتشارآگهی  اولین  باشدازتاریخ  داشته  مذکوراعتراض  بشرح  متقاضی 
ورسیداخذنمایددرغیراین  تسلیم  اداره  این  خودرابه  اعتراض  ماه   2 بمدت  
صورت پس ازانقضای مدت مذکوربرابرمقررات نسبت به صدورمالکیت اقدام 

میگرددوصدورسندمالکیت جدیدمانع مراجعه متضرربه دادگاه نخواهدشد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 99/11/15
تاریخ انتشارنوبت دوم: 99/11/29

910/865-رییس ثبت اسنادواملاک شهرستان صومعه سرا –علی کاظمی پاکدل

آگهی موضوع ماده  3  قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی 

شماره   رای   موجب  به  و  الذکر  فوق  قانون  دراجرای  چون 
اختلاف  حل  هیات   1399/10/15  -139960318011012842
مستقردرثبت اسنادصومعه سراتصرف مالکانه  موسی خوش قدم  سنگجوئی فرزند 
جمالعلی  از پلاک 55  اصلی  واقع  در قریه  کهنه سر بخش 22 گیلان  از نسق  
جمالعلی خوشقدم  سنگجوئی بعنوان ششدانگ  یک قطعه  زمین  مشتمل بر  
یکباب  انباری  بمساحت 363/41 متر مربع از طرف هئیت  مذکور  احراز  گردیده  
و پلاک 149 برای  آن منظور  شده لذا  بر اساس  مفاد  ماده 1 قانون  فوق  در 
دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشودچنانچه کسی نسبت به صدورسندمالکیت 
متقاضی بشرح مذکوراعتراض داشته باشدازتاریخ اولین انتشارآگهی بمدت  2 ماه 
اعتراض خودرابه این اداره تسلیم ورسیداخذنمایددرغیراین صورت پس ازانقضای 
مدت مذکوربرابرمقررات نسبت به صدورمالکیت اقدام میگرددوصدورسندمالکیت 

جدیدمانع مراجعه متضرربه دادگاه نخواهدشد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 99/11/15
تاریخ انتشارنوبت دوم: 99/11/29

910/864-رییس ثبت اسنادواملاک شهرستان صومعه سرا –علی کاظمی پاکدل

آگهی موضوع ماده  3  قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی 

شماره   رای   موجب  به  و  الذکر  فوق  قانون  دراجرای  چون 
139960318011011099- 1399/9/2 هیات حل اختلاف مستقردرثبت 
اسنادصومعه سراتصرف مالکانه  غلامرضا عموئی فرزند حسین  از 36  از 36  اصلی  
واقع  در قریه  شپله  پس بخش 22  گیلان  از نسق  محمد  اسماعیل  کهن  سال  
شپله  پس از  بعنوان  ششدانگ یک قطعه  زمین  مشتمل بر  ساختمان  ) خانه 
(  و محوطه  بمساحت  573/23  متر مربع  از طرف هئیت  مذکور  احراز  گردیده  
و پلاک 36 برای  آن منظور  شده لذا  بر اساس  مفاد  ماده 1 قانون  فوق  در 
دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشودچنانچه کسی نسبت به صدورسندمالکیت 
متقاضی بشرح مذکوراعتراض داشته باشدازتاریخ اولین انتشارآگهی بمدت  2 ماه 
اعتراض خودرابه این اداره تسلیم ورسیداخذنمایددرغیراین صورت پس ازانقضای 
مدت مذکوربرابرمقررات نسبت به صدورمالکیت اقدام میگرددوصدورسندمالکیت 

جدیدمانع مراجعه متضرربه دادگاه نخواهدشد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 99/11/15-تاریخ انتشارنوبت دوم: 99/11/29

910/866-رییس ثبت اسنادواملاک شهرستان صومعه سرا –علی کاظمی پاکدل

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک شهداد 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
اگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 139760319005000534 مورخ 1937/10/12 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک شهداد تصرفات مالكانه بلامعارض متقاضی اقای علی 
کدخدا فتح ابادی فرزند حسین بشماره شناسنامه10 صادره از شهداد در ششدانگ یکبابخانه به مساحت250 متر مربع پلاک5 
فرعی از105اصلی واقع در بخش 23 کرمان به آدرس : شهداد خیابان امام خمینی انتهای کوچه روبروی بخشداری خریداری 
از مالک رسمی خودمتقاضی محرزگردیده است .لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز اگهی می شود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید. ظرف مدت یک ماه از تاريخ تسليم اعتراض، دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول99/11/29- تاریخ انتشار نوبت دوم 99/12/13

ابراهیم سیدی رئیس ثبت اسناد و املاک م.الف-1485

آگهی مزایده نوبت اول 
به موجب اجرائیه کلاسه 930693 اجرای احکام حقوقی دادگستری 
ہم صادره از شعبه دوم دادگاه عمومی حقوقی بم له مجید عیوضی با 
وکالت مرضیه دهقان دولتی و عليه حامد قاسمی دارزینی با وکالت 
خانم مهدیه یاروطن و شخص ثالث خانم عذری آبرفت مبنی بر فروش یک باب 
منزل مسکونی که توسط شخص ثالث معرفی و توسط کارشناس دادگستری به 

شرح ذیل ارزیابی و توقیف احتمالی گردیده است .
ملک مورد بازدید جهت بازدید شش دانگ منزل مسکونی دارای پلاک ثبتی 429 
فرعی از 4446 اصلی بخش 29 کرمان که توسط هیئت کارشناسان به آدرس میدان 
امام حسین خیابان وصال کوچه بن بست شماره یک سمت چپ درب دوم بازدید 
و دارای سند مالكيت با شماره سریال 90 الف 468484 مورخ 1399/10/12 صادره 
از ثبت اسناد شهرستان بم با مالكيت شخص ثالث خانم عذری آبرفت با کاربری 
مسکونی به مساحت عرضه 480 متر مربع و شامل يک باب ساختمان دو طبقه 
با احتساب خرپشته به مساحت 240 متر مربع و دارای پارکینگ به مساحت 60 
متر مربع و حصار کشی و محوطه سازی کامل و انشعاب و امتیازات آب و برق 

و گاز می باشد.
 با عنایت به موارد مشروحه فوق و در نظر گرفتن جمیع عوامل موثر در قیمت گذاری 
ارزش شش دانگ ملک مذكور از حیث عرصه و اعیان با احتساب کلیه متعلقات و 
ملحقات و انشعابات در صورت بلامعارض بودن و گونه بدهی مبلغ ) 1.700.000.000 
تومان( برآورد میگردد مقررگردید ملک موصوف در روز دوشنبه مورخ 1399/12/25 
از طریق مزایده در دفتر اجرای احکام مدنى  الى 10/30 صبح  از ساعت 8/30 
دادگستری بم واقع در بلوار خلیج فارس به فروش برسد قیمت پایه از بهای ارزیابی 
شدن شروع و به کسانی که بالاترین قیمت را پیشنهاد نماید فروخته خواهد شد10 
درصد مبلغ پیشنهادی في المجلس از برنده دريافت و نامبرده مکلف است حداکثر 
تا یک ماه نسبت به پرداخت باقیمانده ثمن معامله اقدام نماید در غیر اینصورت 10 
درصد اوليه بنفع صندوق دولت ضبط ومزایده تجدید میگردد. متقاضیان در صورت 
تمایل می توانند پنج روز قبل از موعد مزایده به این اجرا مراجعه تا ترتیب باردید آن 

از ملك مؤثر مزایده داده شود.م/الف 269
علیرضا شیده
مدیر اجرای احکام مدنی دادگستری شهرستان بم

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک زرند 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی

تکلیف  تعیین  قانون  نامه  آئین  ماده 13  و  ماده 3  موضوع  اگهی 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی برابر رای 
شماره 139960319008002365 هیات دوم  موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی حوزه ثبت ملک زرند تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی 
آقای محمدرضا ضیائی زاده احمدآبادی به شماره شناسنامه 15 کدملی 
3090596369 صادره از زرند فرزند علی در ششدانگ  خانه به مساحت 
250.60 مترمربع از پلاک 2389 اصلی واقع در زرند بلوار تختی کوچه 

7 خریداری از مالک رسمی خانم عصمت اکبرنژاد محرز گردیده است. 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15روز آگهی می 
شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 
وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م/الف 205

تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/11/29
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/12/13

حسین توحیدی نیا_ رییس اداره ثبت اسناد و املاک 
شهرستان زرند

اداره کل ثبت اسناد واملاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک شهر عنبر آباد 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
و  واراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  نامه  13آئین  ماده  و  قانون  ماده3  موضوع  آگهی 
تعیین  قانون  موضوع  اول  شماره13960319091003029-99/11/4هیات  برابررای  رسمی  فاقدسند  ساختمانهای 
عنبر  شهر  ملک  ثبت  حوزه  ثبتی  مستقردرواحد  رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف 
19صادره  شناسنامه  بشماره  منصور  فرزند  زریب  سعیدی  سعید  آقای  متقاضی  بلامعارض  مالکانه  تصرفات  آباد 
ازعنبرآباد درششدانگ یک باب خانه به مساحت 237/60متر مربع پلاک - فرعی از45- اصلی مفروز و مجزی 
مالک  از  خریداری  بخش45کرمان  خداآفرین  شهرک   عنبرآباد  در  واقع  یک  قطعه  -اصلی   45 پلاک  از  شده 
15روزآگهی می  رسمی فرخنده امیری  محرزگردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب دردو نوبت به فاصله 
تاریخ  از  توانند  می  باشند  داشته  اعتراضی  متقاضی  مالکیت  سند  صدور  به  نسبت  اشخاص  صورتی که  در  شود 
انتشاراولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از 
تاریخ تسلیم اعتراض،دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت انقضای مدت 

مذکوروعدم وصول اعتراض طبق مقررا ت سند مالکیت صادر خواهدشد .  
تاریخ انتشار نوبت اول:99/11/14 – تاریخ انتشارنوبت دوم :99/11/29

مصیب حیدریان - رئیس ثبت اسناد املاک 

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمان های فاقد سند رسمی 
برابر آرا صادره هیات حل اختلاف موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی شهرستان زرند تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضیان 
تقاضا  املاک مورد  و  محرز گردیده است.لذا مشخصات متقاضیان 
بشرح زیر به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 15 روزآگهی می 
شود در صورتیکه اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دو 

ماه اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند.
املاک واقع در بخش 13 کرمان شهرستان زرند

درمان  بهداشت،  وزارت  نمایندگی  با  ایران  اسلامی  جمهوری  دولت 
ملی:  شناسه  کرمان  پزشکی  علوم  دانشگاه   _ پزشکی  آموزش  و 
14003417920 تاریخ تاسیس: 67/3/3 تاریخ آخرین به روز رسانی: 
92/2/23 در ششدانگ درمانگاه به مساحت1195/80 مترمربع از پلاک 
432 اصلی واقع در خانوک بخش 13 کرمان خریداری از مالک رسمی 

آقای مهدی اسدی خانوکی.
املاک واقع در بخش 15 کرمان

درمان  بهداشت،  وزارت  نمایندگی  با  ایران  اسلامی  جمهوری  دولت 
ملی:  شناسه  کرمان  پزشکی  علوم  دانشگاه   _ پزشکی  آموزش  و 
14003417920 تاریخ تاسیس:67/3/3 تاریخ آخرین به روز رسانی: 
به مساحت619/40 مترمربع  بهداشت  92/2/23 در ششدانگ خانه 
مفروز و مجزی شده از پلاک 1602 فرعی از 3 اصلی واقع در روستای 
آقای  رسمی  مالک  از  خریداری  15 کرمان  بخش  در  واقع  حتکن 

سیدقاسم حسینی.
بهداشت،  وزارت  نمایندگی  با  ایران  اسلامی  جمهوری  دولت 
شناسه  پزشکی کرمان  علوم  دانشگاه   _ پزشکی  آموزش  و  درمان 
روز  به  آخرین  تاریخ  تاسیس:67/3/3  تاریخ  ملی:14003417920 
 164.80 مساحت  به  بهداشت  خانه  باب  یک  در  رسانی: 92/2/23 
مترمربع از پلاک 224 اصلی واقع در روستای باب دوری بخش 15 

کرمان خریداری از مالک رسمی آقای حسین تهامی پور زرندی.
م الف 206

تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/11/29
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/12/13

حسین توحیدی نیا_ رییس اداره ثبت اسناد و املاک 
شهرستان زرند

آگهی مزایده اتومبیل 
آگهی مزایده اتومبیل به پلاک انتظامی ۸۶۹ م ۵۸ – ۱۹

ــدی و  ــری حیاثون ــدی پی ــه مه ــی کلاســه ۹۹۰۱۴۳۶ علی ــده اجرائ ــه موجــب پرون ب
ــکان دارای  ــت پی ــه اســتحضار میرســاند خــودرو وان ــه فرشــته نظــری ســرینی ب ل
ــک  ــور ۱۱۴۸۶۰۸۲۱۱۱۰ و فابری ــرس و شــماره موت ــگ زاگ ــع در پارکین ــار واق ــاق ب اط
اســت و شــماره شاســی ۳۱۶۷۸۵۷۲ اســت . سراســر قســمت جلــو تصادفــی اســت 
.ســینی زیــر آبچــکان تصادفــی و جلــوی اتــاق کابیــن راننــده – صافــکاری و نقاشــی 
شــده اســت . ســقف کابیــن صــاف و رنــگ آمیــزی شــده و قســمت عقــب اطــاق 
ــر  ــکاری و نقاشــی شــده اســت – زی ــو صاف ــار تصادفــی اســت ســتون چــپ جل ب
ــراق دارای  ــل احت ــات کام ــه محتوی ــه ب ــا توج ــور ب ــازی – موت ــد بهس ــدی نیازمن بن
روغــن ســوزی اســت . چهــار لاســتیک چرخهــا فاقــد ارزش هســتند . و بنــا بــه نظــر 
کارشــناس خــودرو بــه مبلــغ .../.../۴۵۰ ریــال بــرآورد گردیــد . ضمنــا خــودرو مذکــور 
از ســاعت ۹ الــی ۱۲ روز یکشــنبه مــورخ ۹۹/۱۲/۱۰ در اجــرای ثبــت کرمانشــاه واقــع 
ــاز یــک – اجــرای اســناد رســمی  ــازار شهرســتانی – فرهنگیــان ف در کرمانشــاه – ب
کرمانشــاه از طریــق مزایــده بــه فــروش میرســد .مزایــده از مبلــغ ارزیابــی شــروع 
ــه هــای  ــه بالاتریــن قیمــت پیشــنهادی نقــدا فروختــه مــی شــد و کلیــه هزین و ب
قانونــی  بــه عهــده برنــده مزایــده اســت و نیــم عشــر و حــق مزایــده نقــدا وصــول 
خواهــد شــد . ضمنــا چنانچــه روز مزایــده تعطیــل رســمی اعــلام گــردد ، مزایــده روز 
اداری بعــد از تعطیلــی در همــان ســاعت و مــکان مقــرر برگــزار خواهــد شــد ضمنــا 
مــورد مزایــده بیمــه مــی باشــد و شــرکت در مزایــده منــوط بــه پرداخــت ده درصــد 
از مبلــغ پایــه کارشناســی بــه حســاب ســپرده ثبــت و حضــور خریــدار یــا نماینــده 
قانونــی او در جلســه مزایــده اســت . برنــده مزایــده مکلــف اســت مــا بــه تفــاوت 
مبلــغ فــروش را ظــرف مــدت پنــج روز از تاریــخ مزایــده بــه حســاب صنــدوق ثبــت 
تودیــع نمایــد و در صورتــی کــه ظــرف مهلــت مقــرر مانــده فــروش را بــه حســاب 
ســپرده ثبــت واریــز نکنــد مبلــغ مذکــور قابــل اســترداد نبــوده و بــه حســاب خزانــه 
ــار ســاقط و  ــروش از درجــه اعتب ــات ف ــن صــورت عملی ــد شــد . در ای ــز خواه واری
ــردد .                                                          9514 ــد میگ ــده تجدی مزای
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 نقدی بر حصارکشی
 تئاتر شهر

1ادامه از صفحۀ

دانشگاه  تهران،  دانشگاه  نظیر  آموزشی 
هنر  دانشکده  هنر،  دانشگاه  امیرکبیر، 
تهران  واحد  آزاد  دانشگاه  معماری  و 
هنر  و  فرهنگ  پژوهشکده  مرکزی، 
در  البرز  دبیرستان  و  دانشگاهی  جهاد 
گودو،  همچون  کافه هایی  آن،  پیرامون 
گرامافون، چهارسو، پارک دانشجو با  چهار 
پاتوقی  تئا تر،  )مرکز  متفاوتش  چهره 
پیرامون،  دانشگاه های  دانشجویان  برای 
مراکز  و  و...(  دستفروشان  اجتماع 
تجاری نظیر بازار کامپیو تر رضا، همه در 
نقطه  این  در  شده اند.  جمع  نقطه  این 
است که به لحاظ فضایی، بلوک طبقاتی 
و  طبقات کارگری  و  متوسط  طبقه  بین 

می گیرد. شکل  دستان،  تهی 
تهران  شهر  فضایی  شکاف  که  نقطه ای 
و  پایین«  »تهران  به  را  تهران  و  است 
»تهران بالا« تقسیم می کند. نقطه ای که 
برهم  فضایی  شکاف  و  طبقاتی  شکاف 
زندگی  قلب  نقطه  این  شده اند.  منطبق 

است. تهران  شهر  در  متوسط  طبقه 
و  اجتماعی  نماد  دو  اتصال  نقطه ای که 
و  اجتماعی  تحرک  است.  نماد  سیاسی 
طبقاتی در پانارومای حرکت از جنوب به 
نماد عصیان  و  ولی عصر  شمال خیابان 
عصیان های  و   57 انقلاب  در  سیاسی 

تهران. در  پساانقلابی  سیاسی 
در سال 1392 و در چهارچوب طرحی که 
شهر  زیرسطحی  عنوان»فضاهای  تحت 
قدم  نخستین  بود،  شده  طرح  تهران« 
فضای  تضعیف  و  کنترل  اعمال  برای 
کشی  نرده  با  ولیعصر  چهارراه  عمومی 
شد  برداشته  زیرگذر  احداث  و  چهارراه 
زندانِ  که  بود  سال گذشته  اواخر  در  و 
آراسته  حصارگِلدان ها  قامتِ  به  چهارراه 

 . شد
در  عمومی  فضای  سرکوبِ  اکنون 
منطق کنترلی،  بر  علاوه  ولیعصر  چهارراه 
است.  یافته  نیز  طبقاتی  منطقی 
قطعه  در  بودلر  شارل  منطقی که  همان 
پاریس  ملال  از  مستمندان«  »چشمان 
مستمندان«  و  تقابل»کافه نشینان  از 
چهارراه  در  اکنون  می کند،  توصیف 
سلبریتی های  تقابل  لوای  در  ولیعصر 
قد  تهیدستان،  و  دستفروشان  با  تئاتر 

است.  کرده  علم 
در دوران مدیریت شهریِ »تهران شهری 
شهری،  عمومی  فضاهای  همه«،  برای 
به  شهر  و  می شوند  سازی  اختصاصی 
زمانی  اگر  می شود.  تبدیل   gated city
دکتر  مانند  شهری  منتقد  اقتصاددانان 
حسین راغفر هشدار می دادند که تهران در 
است-سائوپولو  شدن  سائوپولویی  حال 
لوکس  شهرک های  با  است  شهری 
فقرا-  برابر  در  حفاظت  برای  شده  گیت 
و  است  گرفته  پیشی  تهران  اکنون  اما 
فضاهای عمومی شهر را اختصاصی سازی 

می کند. حصارکشی  و 
که  نیست  مرده  بنای  یک  شهر  تئاتر 
پذیرد  صورت  حفاظ  با  آن  از  حفاظت 
)بگذریم از آن که اصولا میراث مقوله تک 
تعریف  پیرامونش  بافت  با  و  نیست  بنا 
بنا،  با  بافت  رابطه  بر  علاوه  و  می شود 
مقوله منظر میراثی بنا نیز مطرح است-

امری که به اشکال مختلف در مورد تئاتر 
نرده  ولیعصر،  چهارراه  مسجد  با  شهر 
های چهارراه و سپس گلدان های حصار، 
مخدوش شده است(، بلکه میراثی زنده 
است که هویت ارتباطی اش با فضا جزئی 
از ارزش میراثی اش هست. تئاتر هنری 
با مردم  زنده  ارتباط  با  است که  مردمی 
و  صحنه ای  تئاتر  چه  شود،  می  تعریف 
خیابانی  تئاترهای  چه  و  باشد  سن  بر 
شهر،  تئاتر  پیرامونی  فضای  شورایی.  و 
جشنواره های  برگزاری  فضای  همواره 
نمایشی  رویدادهای  یا  خیابانی  تئاتر 
تئاتر  حصارکشی  است،  بوده  هنری  و 
معنایی جز کشتنِ حیات پویای تئاتر در 
پارک  این  از  جدا  ندارد.   مردم  با  رابطه 
فضایی  است،  عمومی  فضایی  دانشجو، 
دانشجویان،  دارد،به  تعلق  همگان  به  که 
مسافران،  فصلی،  کارگران  سربازان، 
تئاتری ها.  به  فقط  نه  و  دستفروشان 
بدون  نمی تواند  پارک  ذینفعان  از  یکی 
درباره  ذینفعان  سایر  نظر  و  مشارکت 
فضای شهری نظر خود را تحمیل نماید. 
تهران، حصارکشی  مطابق طرح تفصیلی 
است.  ممنوع  شهری  بوستان های  دور 
مدیریت شهری به اصطلاح انسان محورِ 
فعلی به دنبال »میدانگاه« در گوشه هایی 
که عملا کارکرد میدانگاه را دارند می گردد 
کارکرد  بدون  را  جاهایی  اسامی  یا 
میدانگاهی، میدانگاه می گذارد. اما یا به 
دنبالِ فروش پیاده روهاست یا زنده ترین 
فضای عمومی شهر یعنی چهارراه ولیعصر 
را دسترس ناپذیر و غیرعمومی می سازد.

در  قالیباف«  باقر  »محمد  روش  گویی 
دارد. ادامه  هنوز  شهری  مدیریت 

انتقاد شهرسازان و فعالان هنرهای نمایشی از طرح حصارکشی دور تئاتر شهر

تئاتر شهر حصر می شود
 گیتی اعتماد: با نرده و حصار مشکل حل نمی شود

امید طاهری؛ 
نمایش نامه نویس می گوید 
راه های زیادی برای حفظ 

حرمت تئاتر شهر وجود 
داشت»اگر می خواستند 

می توانستند امنیت آنجا را 
حفظ کنند، آنجا کیوسک 
نگهبانی است، تئاتر شهر 

نگهبانی دارد، حتی می توان 
نور آنجا را تامین کرد. به قول 
اصغر نوری آنجا می توان دائم 

تئاتر اجرا کرد اگر اینجا به یک 
فضای پویا تبدیل شود، مانند 

روزهای جشنواره تئاتر شهر 
فجر در آن مدام تئاتر اجرا 

شود، اصلا دیگر در آن نگرانی 
برای وجود کارتن خواب و ایجاد 

بزه وجود ندارد«

معاون سیاسی و امنیتی 
استانداری قم در بخش 

دیگری از سخنانش عنوان 
کرد: »عدم پاسخگویی به موقع 

دامپزشکی، نگرانی هایی 
را ایجاد کرد، درحالی که 

روشنگری مسئله مهمی است 
و نباید سکوت کرد و از طرفی 

مدیران نباید منفعل باشند.«

گیتی اعتماد، معمار و استاد 
دانشگاه: »حصارکشی پاک 
کردن صورت مساله است، 
اما اگر چنین صدماتی به 
بنایی که جز آثار معماری 

خوب ایران است زده شده، 
می توان تمهیداتی اندیشید، 

مثلا می توان نرده هایی کشید 
که زیاد به چشم نیاید از بنا 

محافظت کرد
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محیط زیست شهری

پس از معدوم سازی همه پرنده های باغ 
آنفلوانزای  شیوع  دلیل  به  قم  پرندگان 
سیاسی  معاون  پرندگان،  حاد  فوق 
به  اشاره  با  قم  استانداری  امنیتی  و 
مشاهده برخی علائم این بیماری گفت: 
قم  از  بیماری  این  القا کنیم که  »نباید 
مثبت  مورد  همه ساله  بلکه  شروع شده 
باغ  در  بار  این  است که  بوده  کشور  در 
دیده شده  نیز  قم  مقدس  شهر  پرندگان 

شد.«
شورای  جلسه  در  سلیمان پور  بیژن 

اطلاع رسانی استان عنوان کرد: »موضوع 
در  همواره  پرندگان  حاد  فوق  آنفلوانزای 
بوده و بخشی  نیز مطرح  سال های قبل 
پاییز  فصل  در  مدیریتی کشور  تقویم  از 
دهه  دو  در  است.  شده  زمستان  و 
سلسله مراتب  تابستان،  پایان  در  اخیر 
اعلام  فرمانداری ها  و  استانداری ها  از 
آنفلوانزا  از  پیشگیری  ستاد  می شود که 
و  دهند  انجام  را  اقدامات  و  تشکیل  را 

نیست.« جدیدی  موضوع  این 
از  متأثر  فعلی  این که شرایط  بیان  با  او 

قم  در  مثبت  مورد  شدن  پیدا  و  کرونا 
بیماری  این  از  بزرگنمایی هایی  سبب 
واقعیت  حد  در  باید  درحالی که  شد، 
کرد:  ابراز  شود،  توجه  بیماری  این  به 
دهه  دو  در  اتفاقات  که  »همان طور 
در  بیماری  این  داده  نشان  نیز  گذشته 
ندارد.« نگرانی  جای  انسانی  آلودگی 

این که  به  اشاره  با  همچنین  سلیمان پور 
است،  اجتناب ناپذیر  وضعیت  این 
جدیدی  پرنده  دارد  »احتمال  گفت: 
آلودگی  دانه ها  یا  باشد  خریداری شده 

کرده  مراجعه  که  کارگری  یا  داشته 
هر  به  باشد،  برده  داخل  به  را  آلودگی 
شکل در این باره حساسیت ها بالا بود و 

نیست.« پاسخگو  کسی  می گفتند 
استانداری  امنیتی  و  سیاسی  معاون 
سخنانش  از  دیگری  بخش  در  قم 
به موقع  پاسخگویی  »عدم  کرد:  عنوان 
کرد،  ایجاد  را  نگرانی هایی  دامپزشکی، 
مهمی  مسئله  روشنگری  درحالی که 
طرفی  از  و  کرد  سکوت  نباید  و  است 

باشند.« منفعل  نباید  مدیران 
سلیمان پور ادامه داد: »تماس با مرغ و 
محیط آلوده یا مصرف مرغ آلوده می تواند 
این  خوشبختانه  که  کند  ایجاد  نگرانی 
نتیجه  اینکه  به  محض  و  نیفتاد  اتفاق 

بهداشتی،  شیوه های  با  شد  مثبت 
شدند.« معدوم  آلوده  مرغ های 

استانداری  امنیتی  و  سیاسی  معاون 
قم  در  مرغداری ها  این که  بیان  با  قم 
رفت وآمد  و  می شود  کامل کنترل  به طور 
کنترل  تحت  پرندگان  دان  و  کارگر 
معدوم سازی  درباره  می گیرد،  قرار 
»در  گفت:  قم  پرندگان  باغ  پرنده های 
داشتند،  تلفات  مورد  دو  یکی  باغ  این 
بوده  ممکن  که  نمی دانستند  چون  اما 
محل  متوجه شدن،  به محض  باشد  حاد 
نیز  ما  شد،  کنترل  و  پلمپ  قرنطینه، 
اعلام کرده ایم شرایط سخت گیرانه ای در 
پیدا  شیوع  تا  باشد  حاکم  مرغداری ها 

» . نکند

حرف حریم کشی اطراف تئاتر شهر چندسالی 
امسال  پاییز  ابتدای  اما  بود  شده  مطرح 
شهردار  جلسه  از  از  بعد  درست  شد.  جدی 
منطقه 11 با مدیرکل هنرهای نمایشی و مدیر 
و  مشکلات  از  صحبت  که  شهر  تئاتر  جدید 
شهر  تئاتر  ساختمان  پیرامون  آسیب های 
اجرای یک  آن  نظر خروجی  به  و  بود  شده 
آبادیان،  نصرالله  می آمد.  ضربتی  طرح 
شهردار منطقه 11 از اجرای پهنه رودکی خبر 
داده بود »ما موفق به بهره برداری از فاز اول 
پهنه فرهنگ و هنر رودکی شدیم و حالا که 
این شرایط توانست شانیت محیط پیرامونی 
تالار وحدت را دو چندان کند این امیدواری 
وجود دارد که بتوانیم از اواخر مهرماه امسال 
فاز دوم پروژه را آغاز کنیم تا شرایط ویژه ای 
دانشجو  بوستان  به  پهنه  برای متصل کردن 
هنرهای  مدیرکل  آشنا  قادر  شود.«  فراهم 
نمایشی هم در این جلسه دو درخواست از 
شهردار منطقه داشت، او تاکید کرده بود که 
»خواهش می کنیم که ابتدا حریم تئاتر شهر 
را احیاکنند و پس از آن نسبت به آغاز فاز دوم 
پروژه پهنه فرهنگ و هنر رودکی از مجموعه 
تئاتر شهر به جای ادامه پروژه از تالار وحدت 
همکاری های لازم را داشته باشند. من بر این 
باورم محیط پیرامون تئاتر شهر این قابلیت 
را دارد که بیشتر و گسترده تر از اینها تبدیل 
اجرای  و  خیابانی  تئاتر  برای  پاتوق  یک  به 
شود.«  منطقه  این  در  شبیه خوانی  مجالس 
پیرامون  ناخوشایند  شرایط  به  اشاره  با  او 
تئاتر شهر گفته بود: » محیط پیرامونی تئاتر 
شهر در این سال ها اصلًا در شرایط خوبی به 
سر نمی برد. بنابراین لازم است هرچه زودتر 
اتفاقات دلخراش  و  التهابات  رفع  به  نسبت 
لازم  اقدامات  مجموعه  این  بیرونی  فضای 
زمینه  این  در  مطمئنم  من  دهند.  انجام  را 
حمایت  اقدامات  همه  از  هنرمندان  تمامی 
حجت  ماه  بهمن   27 اما  آشنا  می کنند.« 
مهر  خبرگزاری  به  او  کرد.  تمام  برهمه  را 
درباره  گفت وگوهایی  و  جلسات  که  خبرداد 
خوبی  به  شهر  تئاتر  مجموعه  حصارکشی 
آن  در  که  مصاحبه ای  است  رفته  پیش 

صحبتی از حریم نشد و تنها لفظ حصارکشی 
روند  در  مانعی  تکرار شد. »هیچ  باری  چند 
حصارکشی تئاتر شهر وجود ندارد و شهرداری 
و  شهرداری  زیباسازی  سازمان  و  منطقه 
این  در  را  لازم  همکاری های  میراث فرهنگی 
خصوص دارند.« او همچنین گفته: »موضوع 
حصارکشی مجموعه تئاتر شهر خیلی بدیهی 
و  مدیران  تایید  مورد  هم  امر  این  و  است 
مسئولان و هنرمندان و حتی اصحاب رسانه 
نیز است، تئاتر شهر نیاز به حصاری دارد که 
هم به لحاظ بصری زیبا باشد و هم از این 
مجموعه هنری محافظت کند.« او همچنین 
در  حصارکشی  این  امیدواری کرده که  ابراز 
انجام   99 سال  پایانی  روزهای  در  مجموعه 

شود.

 با نرده و حصار نمی توان 
مساله را حل کرد

نرده های چهارراه ولیعصر آخرین اتفاقی بود 
انداخت.  زبان  سر  بر  را  شهر  تئاتر  نام  که 
با  زیادی  شهرسازان  و  معماران  روزها  آن 
بودند  معتقد  و  کردند  مخالفت  طرح  این 
که نباید از فضای پیاده کاست و به فضای 
استاد معماری  اعتماد،  افزود. گیتی  سواره 
اقدام  این  مخالفان  از  یکی  شهرسازی  و 
تا فضای  بود  ارائه کرده  پیشنهاداتی  و  بود 
»پیام  با  گفت وگو  در  او  نشود.  کم  پیاده 
شهر  تئاتر  پیرامون  تازه  حصارکشی  ما« 
مساله  صورت  پاک کردن  نوعی  به  هم  را 
صورت  کردن  پاک  »حصارکشی  می داند: 
به  صدماتی  چنین  اگر  اما  است،  مساله 
ایران  خوب  معماری  آثار  جزو  که  بنایی 
است زده شده، می توان تمهیداتی اندیشید، 
به  زیاد  نرده هایی کشید که  می توان  مثلا 
اعتماد  محافظت کرد.«  بنا  از  نیاید  چشم 
از جزییات طرح بی اطلاع است او می گوید 
این  که  دارد  این  به  بستگی  چیز  همه 
چگونه کشیده  حصار  و  باشد  چگونه  طرح 
تا خود ساختمان فاصله  شود: »از چهارراه 
باشد که  دارد، حصار می تواند طوری  وجود 
این ها  چون  باشد  نزدیکتر  ساختمان  به 

نزنند،  صدمه  ساختمان  به  می  خواهند 
حریمی کوچکی در نظر گرفت و نرده هایی 
فضا  باقی  تا  ساختمان کشید  خود  اطراف 

بماند.« باقی  مردم  برای 

فرهنگی  اقدام  تاکنون  می گوید  اعتماد   
که  بدانند  مردم  تا  است  نگرفته  صورت 
از  اعتماد  است.  خودشان  برای  اثر  این 
سکونتگاه های غیررسمی و تعداد معتادانانی 
و  می  گوید  می شوند،  بیشتر  روزها  این  که 
مسائل حل  این  زمانی که  تا  است  معتقد 
»فاصله  است:  بی فایده  نرده کشی  نشود، 
است،  شده  زیاد  روزها  این  غنی  و  فقیر 
می دهد  نشان  را  این  رسمی  آمارهای 
بنابراین تا زمانی که این مسائل حل نشود، 
حفظ  را  چیزی  حصار  و  نرده  با  نمی توان 
می شویم  مجبور  گاهی  می گوید  او  کرد.« 
می آید  »یادم  کردیم:  حفظ  را  چیزی  که 
محدودی  تخته  چهلستون  روی  قبلا  که 
میراث فرهنگی،  متولیان  یا  بودند،  کشیده 
جاهایی را گچ گرفتند تا دیده نشود به جای 
این که خراب شود، این به نظر اقدام درستی 
یا مجسمه ای  روی کاشی  مثلا  نمی آید که 
که عکس زن وجود دارد را گچ گرفت اما از 

است.« بهتر  آن  شدن  خراب 

کشی  حصار  با  هم  تئاتری ها  از  بسیاری 
و  منتقد  طاهری،  امید  نیستند.  موافق 
خبر  شنیدن  محض  به  نمایشنامه نویس 
تئاتر  اهالی  از  اینستاگرامش  صفحه  در 
نظرخواهی کرد. نظرات بیشترشان در راستای 
مخالفت با طرح بود، در نظر خواهی بسیاری 
نهاد  هیچ  بودند،  پرسیده  طرح  جزییات  از 
قرار  دقیقا  که  نکرده  اعلام  هنوز  اما  رسمی 
شود.  انجام  چگونه  حصار کشی  این  است 
طاهری می گوید: »مساله این است که دقیقا 
مشخص نشده که قرار است چه اتفاقی برای 
حریم  بحث  زمانی  یک  دهد،  رخ  شهر  تئاتر 
تئاتر شهر مطرح بود، از همان زمانی که تئاتر 
گرفته  نظر  در  آن  حریم  شد  ساخته  شهر 
فرهنگی کنارش  مجتمع  این  هرچند که  شد 
دومین  کرد،  شهر  تئاتر  حریم  به  تجاوزی 
تجاوز مترویی بود که در کنار تئاتر شهر ایجاد 
شهر  تئاتر  حریم  بحث  هرگز  زمان  آن  شد. 
مطرح نبود، الان هم ما کلمه حریم تئاتر شهر 
را نمی شنویم و عملا از کلمه حصارکشی نام 
و  ساماندهی  به  اشاره  با  او  می شود.«  برده 
تالار  حصار  تنها  نه  می گوید که  رودکی  پهنه 
هم  طرف  این  بلکه  نشد  برداشته  وحدت 
باید  قرار است حصارکشی شود: »تئاتر شهر 

حضور بی واسطه در شهر داشته باشد، گیریم 
که شبانه چند معتاد هم شبانه بیایند و آنجا 
آتش روشن کنند، یعنی توان دور کردن این 
نگهبان  آنجا  در  چرا  ندارد؟ پس  وجود  افراد 
باید  دارد؟ حتما  و دوربین مدار بسته وجود 
حصاری که ما نمی دانیم چیست، بتن است 
یا سیم خاردار در آنجا کشیده شود؟ دسترسی 
مانند  هم  آنجا  و  شود  قطع  آنجا  از  مردم 
تبدیل  لاکچری  فضای  یک  به  وحدت  تالار 
شود؟« طاهری می گوید راه های زیادی برای 
داشت»اگر  وجود  شهر  تئاتر  حرمت  حفظ 
می خواستند می توانستند امنیت آنجا را حفظ 
کنند، آنجا کیوسک نگهبانی است، تئاتر شهر 
نگهبانی دارد، حتی می توان نور آنجا را تامین 
دائم  می توان  آنجا  نوری  اصغر  قول  به  کرد. 
پویا  فضای  یک  به  اینجا  اگر  اجرا کرد  تئاتر 
تبدیل شود، مانند روزهای جشنواره تئاتر شهر 
فجر در آن مدام تئاتر اجرا شود، اصلا دیگر در 
ایجاد  و  وجود کارتن خواب  برای  نگرانی  آن 

ندارد.« وجود  بزه 

 مکان فرهنگی نباید از حضور مردم 
خالی شود

علی صفری، بازیگر و نمایشنامه نویس تئاتری 
عضو دیگر این جامعه است که حصار کشی و 
نرده کشی اطراف تئاتر شهر را در آینده به ضرر 
فرهنگ و هنر می داند. او می گوید: »خودم به 
عنوان فردی که سال هاست تئاتر کار می کنم 
کم به تئاتر شهر سر می زنم، خودم از دیدن 
تئاتر شهر احساس بدی دارم و از آن خوشم 
نمی آید و بی رغبت از کنارش عبور می کنم و 
در این شکی نیست اما مساله اینجاست که 
باید به عقب برگشت و ببینیم که چرا تئاتر 
مکانی  به  تئاتر  تولید  برای  مکانی  از  شهر 
تبدیل شده که هر فردی بدون داشتن وجهه 
فرهنگی در آن قدم می گذارد.« او رانت و ارائه 
آثار ضعیف و کم و پس زدن جوانان به عنوان 
تئاتر  عاملی می داند که  را  تئاتر  نسل جدید 
است  درآورده  تئاتر  اهالی  سیطره  از  را  شهر 
به  بخواهم  نمی بینم که  دلیلی  تئاتری  »من 
رابطه ای  و  گفتمان  بگذارم،  قدم  شهر  تئاتر 
سالن های  راهی  جوانان  همه  و  ندارد  وجود 
این  خصوصی  سالن های  شدند.  خصوصی 
او  دارند.«  بیشتری  تئاتری  فضاهای  روزها 
می گوید شهرداری و پلیس و وزارت ارشاد با 
برنامه ریزی درست و مدون آنجا را به مکان 
افراد  روزها  این  »من  تبدیل کند:  فرهنگی 
خصوصی  سالن  کنار  از  دیدم که  را  زیادی 
شهر  تئاتر  اینجا  می گویند  و  می شوند  رد 
شهر  تئاتر  کنار  از  زیادی  افراد  روزانه  است، 
مجموعه  این  نمی دانند که  اما  می شوند  رد 
برای چه ایجاد شده است.« او می گوید حتی 
تئاتر شهر حصارکشی  اطراف  هم  اکنون  اگر 
کشی  حصار  چرا  که  نمی دانند  مردم  شود، 
است:  اداره  یک  که  می کنند  تصور  و  شده 
می کشند  جایی  دور  را  فنس  و  »حصار 
مثل  بگذارند،  پا  آنجا  در  مردم  نخواهند  که 
آنجا  حالی که  در  امنیتی  و  حفاظتی  مناطق 
طبیعتا  فرهنگ  و  است  فرهنگی  مکان  یک 
ارتباط باشد.« اعضای  با عامه مردم در  باید 
تازه  گفته های  درباره  هنوز  شهری  مدیریت 
مدیرکل هنرهای نمایشی اظهار نظر نکرده اند. 
اعضای کمیسیون فرهنگی شورای شهر تهران 
اما پیش تر مخالف نرده های چهارراه ولیعصر 
بودند و حتی می خواستند که نرده های اطراف 
تالار وحدت نیز از بین برود. اکنون باید دید 
تا  به کجا می رسد، حصارها  تازه  قرار  و  قول 
این  آیا  و  کجا می آیند و چه زمانی می آیند 
نرده ها و حصارها مرهمی برای زخم های تئاتر 

شهر هستند یا نه؟

قرار است دور تئاتر شهر حصار بکشند. اطراف بزرگترین مجموعه تئاتری ایران که در زمان پهلوی دوم ساخته شد. این که بنا از هویت اصلی 
خودش فاصله گرفته است را بهانه کرده اند و می گویند باید دورتا دور ساختمانی که علی سردار افخمی در سال های 46 تا 51 ساخته را 
محصور کنند تا از گزند آسیب محفوظ بماند. تئاتر شهر از سال 51 که نمایش باغ آلبالوی چخوف در آن اجرا شد تا همین سال 99 خوب و 
بد زیادی به چشم خود دیده است. موافقان حصارکشی می گویند، بنای تئاتر شهری که در حصار بوستان دانشجو مخفی شده مملو است 
از زخم دود، زخم آتش هایی که کارتن خواب ها برپایش کردند و حالا باید با حصارکشی بر روی این زخم ها مرهم گذاشت. کلیدواژه اصلی 
که موافقان حصارکشی تلاش می کنند با آن کارشان را توجیه کنند، احیای »حریم تئاتر شهر« است. پیشتر در دوره شهرداری محمد باقر 
قالیباف، مجموعه فرهنگی و مذهبی ولیعصر را هم در حریم تئاتر شهر و دیوار به دیوار آن بنا کرده بودند. محاصره تئاتر شهر پیشنهادی 

است که از سوی مدیرکل هنرهای نمایشی وزارت ارشاد حمایت می شود اما برخی فعالان تئاتر با آن مخالف اند.

 معاون سیاسی امنیتی استاندار قم 
آنفلوآنزای پرندگان از قم شروع نشد
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دانشمندان سرانجام علت انقراض 
دایناسورها را فهمیدند

دانشمندان در نظریه جدیدی مطرح کرده اند که ستاره های 
از  مشتری  سیاره   میدان گرانشی  توسط  دنباله داری که 
دایناسورها  انقراض  عامل  احتمالا  شده اند،  خارج  مدار 
بوده اند. برخورد یک جرم آسمانی با زمین که 66 میلیون 
سال پیش اتفاق افتاد، تاریخ را برای همیشه تغییر داد.
است  آسمانی  جرم  یک  که   )Chicxulub(چیکشلوب
سواحل  نزدیکی  در  دهانه ای  زمین  به  برخورد  از  پس 
 93 دهانه  این  قطر  گذاشت.  برجای  خود  از  مکزیک 
کیلومتر(  مایل)20   12 آن  عمق  و  کیلومتر(  مایل)150 
است.تاثیر فاجعه بار این برخورد باعث انقراض ناگهانی و 
بزرگ دایناسورها شد و علاوه بر آن باعث از بین رفتن سه 

شد. زمین  روی  حیوانی  و  چهارم گونه های گیاهی 
اکنون دو محقق از مرکز اخترفیزیک دانشگاه هاروارد و 
معتقدند   )Harvard & Smithsonian(اسمیتسونیان

که پاسخ این سوال را یافته اند.
 Nature's Scientific( مجله   در  که  مقاله ای  در 
رشته ی  دانشجوی  سراج  امیر  شده،  منتشر   )Reports
اخترفیزیک هاروارد و آوی لوئب)Avi Loeb( ستاره شناس 

نظریه ی جدیدی ارائه کردند که می تواند منشا و نحوه ی 
دهد. توضیح  را  مرگبار  جرم  این  سفر 

سراج و لوئب با استفاده از تجزیه و تحلیل های آماری 
مهمی  بخش  محاسبه کردند که  شبیه سازی گرانش  و 
ابر  از  طولانی  تناوب  دوره ی  با  دنباله دار  ستاره های  از 
بقایای  از  و  است  یخی  اورت)Oort cloud( که کره ای 
منظومه ی  بیرونی  لبه ی  در  و  شده  تشکیل  سیارات 
ستاره های  این  می گیرند.  نشات  گرفته  قرار  شمسی 
سیاره ی  گرانشی  میدان  توسط  می توانند  دنباله دار 

شوند. خارج  مدار  از  مشتری 
سراج که در حال تحصیل در مقطع کارشناسی و کارشناسی 
ارشد در رشته اخترفیزیک است می گوید: "مشتری" که 
عظیم ترین سیاره ی منظومه ی شمسی است ستاره های 
دنباله دار را به سمت مدار پرتاب می کند و باعث می شود 

به شدت به خورشید نزدیک شوند.
در طی گذر نزدیک از کنار خورشید این ستاره های دنباله دار 
نیز  سانگریزر)sungrazers()آفتاب گیر(  آن ها  به  که 
تجربه  را  قوی  بسیار  جذر و مدی  نیروی  می شود  گفته 
می کنند که باعث می شود این اجرام قطعه قطعه شده و 

قطعات آن ها مثل گلوله به اطراف پرتاب شود.
کنار خورشید ستاره های  از  در طول گذر  سراج می گوید 

نزدیک ترند کشش گرانشی  خورشید  به  دنباله داری که 
در  جذر و مدی  نیروی  می کنند،  تجربه  را  بیشتری 
و  جزر  اختلال  پدیده ی  و  می شود  پخش  جرم  سراسر 
که  می افتد  اتفاق   )tidal disruption event(مدی
اجرام  این  اجرام می شود. قطعات  تکه تکه شدن  باعث 
در راه بازگشت به سمت "ابر اورت" ممکن است با زمین 

کنند. برخورد 
بر طبق نظریه ی سراج و لوئب احتمال برخورد ستاره های  
دنباله دار با تناوب طولانی به زمین 10 برابر بیشتر می شود 
و همچنین 20 درصد این نوع ستاره های دنباله دار تبدیل 

به »سانگریزر« می شوند.
این دو محقق می گویند که نظریه جدید آن ها شامل سن 
رضایت بخشی  توضیحات  و  می شود  نیز  چیکشلوب ها 
در مورد منشا آن ها و سایر اجرامی که به زمین برخورد 

می دهد. ارائه  می کنند 
علت  توضیح  برای  مبنایی  ما  مقاله ی  می گوید:  لوئب 
می گوییم  ما  حقیقت  در  می کند.  ارائه  اتفاق  این  وقوع 
خرد  دارد  قرار  خورشید  نزدیکی  در  را که  جرمی  اگر  که 
کنید احتمال برخورد آن به زمین بالا می رود و می تواند 
برخوردی ایجاد کند مانند آن که باعث انقراض دایناسورها 

شد.

شواهد موجود در دهانه ی چیکشلوب  حاکی از آن است 
که مواد تشکیل دهنده ی این سنگ کندریت کربن دار بوده 
است. نظریه سراج و لوئب شاید بتواند علت این ترکیب 

غیر عادی را توضیح دهد.
لوئب می گوید: درک این موضوع فقط برای کشف اسرار 
آیا  اینکه  فهمیدن  برای  بلکه  ندارد  اهمیت  زمین  تاریخ 
را تهدید می کند بسیار مهم  باز هم زمین  اتفاقی  چنین 
برخورد  این  لحظه ی  در  احتمالا  داد:  ادامه  او  است. 
نمی خواهیم  ما  اما  منظره ی شگفت انگیزی شکل گرفته 

ببینیم. را  منظره  این  دوباره 

فیلم سینمایی »جنایت بی دقت« به کارگردانی شهرام مکری در بخش 
می کند.  رقابت  دیگر  فیلم  هفت  با  »لوکزامبورگ«  جشنواره  مسابقه 
در  روز   10 مدت  به  اسفند   24 تا   14 از  این جشنواره  دوره  یازدهمین 
چهار  جشنواره  این  در  بی دقت  جنایت  می شود.  برگزار  »لوکزامبورگ« 

دارد./ایرنا نمایش 

همزمان با آغاز سی و ششمین جشنواره موسیقی فجر و در اولین روز از 
این جشنواره، شش اجرای صحنه ای گروه ماهیما ، گروه رستاک، ارکستر 
از کشور  پالما  فراتا-دی  دوئت  ایران،   ملی  ارکستر  تهران،  سمفونیک 
باران در تالار وحدت ضبط و براساس جدول زمان بندی  ایتالیا و ترانه 

شد./هنرآنلاین پخش 

نشانه ای  را  سال  جایزه کتاب  ایران،  ادبیات  و  خانه کتاب  مدیرعامل 
از زنده بودن پژوهش و کتاب در ایران دانست و گفت: این جایزه از 
امسال به عنوان یک رویداد نخبگانی در سطح کشور به رسمیت شناخته 

شد./ایرنا

از  وابسته  صنایع  و  چرم  بین  المللی کیف، کفش،  نمایشگاه  هفتمین 
27 تا 30 بهمن ماه در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران برپا 
است. این نمایشگاه همچون دوره های گذشته و البته این بار با رعایت 
دستاوردها،  نمایش  برای  را  مناسبی  فرصت  بهداشتی،  پروتکل های 
و  ایرانی  و کارگاه های  شرکت ها  توانمندی های کارخانه ها،  و  ظرفیت ها 

می آورد./هنرآنلاین فراهم  خارجی 

| سینما | | موسیقی | | ادبیات | | مد ولباس |

ببریدش بالا!

»خشونت  رئیس جمهوری:  خانواده  و  زنان  امور  معاون  ابتکار،  معصومه 

ندارد.« بالایی  آمار  زنان  علیه  خانگی 

احمدی نژاد: ببین خودشان هم دارند اعتراف می کنند! زمان ما چهار برابر 

بود. باهاش می شد سه کیلو گوشت خرید.

نماینده مخالف: باز هم کم کاری!

سازمان آمار: تلاش کنید و ببریدش بالا!

تهمینه میلانی: زکی!

زن دست فروش: نان خانگی، تخم مرغ خانگی، ماست خانگی، خشونت 

خانگی موجود است.

رئیس لابراتوار تولید انواع اسید: با خشونت خیابانی، این کمبود را جبران 

خواهیم کرد.

سخنگوی دولت: دوباره آمار می گیریم.

زنان: خانم ابتکار!!!

| یاسر سیستانی نژاد |
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انیتلاش جهان فولاد برای تبدیل بردسیر به شهری بدون بیکار
عرس

طلا
ا

در  صنعت  برای  آب  تامین  می گوید  کرمان  استاندار 
شرایط فعلی، یا از طریق آب مازاد سایر صنایع و یا چاه 
آب کشاورزی بلااستفاده که از رده قانونی خارج نشده اند 

است. امکان پذیر 
به  سفر  در  بهمن-   27- دوشنبه  صبح  زینی وند  علی  
شهرستان بردسیر از زمین محل احداث کارخانه فولاد آلیاژ 
که به دلیل تامین نبودن منابع آبی عملیاتی نشده است 

بازدید کرد.
او در این سفر گفت: مجموعه جهان فولاد قول تخصیص 
آب مازاد خود را برای تامین آب کارخانه فولاد آلیاژ داده 
است و با توجه به نداشتن مشکل محیط زیستی و تامین 
سرمایه پروژه کارخانه فولاد آلیاژ، در تلاش برای جابجایی 

آب هستیم.
به گفته زینی وند از آنجا که طرح انتقال آب در استان کرمان 
به طور کامل اجرا نشده است در طرح های آب بر با مشکل 

روبروایم.
البته استاندار کرمان چشم انداز تامین آب صنایع را تکمیل 
پروژه فاضلاب در شهرستان های کرمان، زرند و رفسنجان و 

همچنین انتقال آب از خلیج فارس و عمان می داند.
او می گوید خط انتقال آب خلیج فارس به استان کرمان 
در حال  زمان بندی  برنامه  براساس  دارد،  پیشرفت خوبی 

انجام است و مشکل تأمین مالی هم ندارد.
فارس  خلیج  دوم  روی خط  ما  تمرکز  زینی وند گفت که 
است و وزیر صنعت، معدن و تجارت و نمایندگان مجلس 

هم پیگیر اجرای این طرح هستند.
به گفته استاندار کرمان حجم سرمایه این پروژه حدود 46 
هزار میلیارد تومان است که صنایع فولادی تعهد کرده است 

آن را تأمین کنند.
زینی وند در این سفر گفت که برخی طرح های توسعه ای 

کارگروه های  در  دارند که  بردسیر مشکلاتی  در شهرستان 
استان حل شان می کنیم.

او به فعالیت صنایع در حوزه مسوولیت اجتماعی نیز اشاره 
کرد و گفت: این موضوع باید بیشتر مورد توجه قرار گیرد 
و این شهرستان ظرفیت این را دارد که به شهر بدون بیکار 

تبدیل شود.
آغاز عملیات اجرایی پژوهش سرای دانش آموزی در 

بردسیر
دانش  سرای  پژوهش  مرکز  پروژه  اجرایی  عملیات  آغاز 
خیران  مجمع  مشارکت  با  صادق)ع(  جعفر  امام  آموزی 
سلامت، جهان فولاد سیرجان و اعتبارات نوسازی مدارس 
استان کرمان با حضور استاندار و سایر مسئولان استانی و 
محلی در بردسیر از دیگر برنامه های سفر یک روزه استاندار 

به بردسیر بود.
مرکز  تجهیز  و  آیین گفت: ساخت  این  در  زینی وند  علی 
علمی پژوهشی پژوهش سرای دانش آموزی امام جعفر 
صادق)ع( بردسیر اقدامی مناسب در راستای توسعه برنامه 

آموزشی در شهرستان بردسیر محسوب می شود.
او افزود: امیدواریم عملیات اجرایی پروژه یاد شده، طبق 
برنامه زمان بندی اجرا و تحویل داده شود که مردم این 

خطه و همجوار با معادن و صنایع معدنی بهره ببرند.
کمک 5 میلیارد تومانی مجتمع فولاد سیرجان به بردسیر در 

راستای مسوولیت اجتماعی
اسلامی  شورای  رییس  و  سلامت  خیران  مجمع  رییس 
مرکز  کرد:  عنوان  آیین  این  در  نیز  بردسیر  شهرستان 
صادق)ع(  جعفر  امام  آموزی  دانش  سرای  پژوهش 
میلیارد   10 از  بیش  اعتبار  و  متر   600 زیربنای  با  بردسیر 

می شود. تجهیز  و  ساخت  تومان 
اسلامی  اقدامات شورای  به  اشاره  با  مسعود میرمحمدی 

سایر  و  شهرستان  سلامت  خیران  مجمع  و  بردسیر 
و  همت  گفت:  خصوصی  بخش  و  اجرایی  دستگاه های 
همدلی خوبی در شهرستان شکل گرفته که موجب اجرای 
ارتقای حس رضایت مندی جامعه در  به  طرح ها و منتج 

است. شده  بردسیر 
او افزود: این مجمع با یک طرح 700 متری فعالیت خود را 
آغاز کرد و امروز هشت طرح با همدلی و همراهی دستگاه ها 
و شرکت جهان فولاد در بخش سلامت مراحل اجرایی را 
در  آموزشی  و  مدارس  حوزه  در  نیز  طرح   2 و  می گذراند 

مرحله اجرا قرار گرفته است.
مشکل  اما  هستند  فعال  طرح ها  این  تمامی  او  به گفته 
افزایش قیمت مصالح  و دستمزد گریبانگیر مراحل اجرایی 

المنفعه شده است. فعالیت های عام 
مدیر حوزه مدیرعامل، روابط عمومی و امور بین الملل شرکت 
مجتمع جهان فولاد سیرجان افزود: مقرر شد که شرکت 
معدنی و صنعتی گل گهر به عنوان معین اقتصادی منطقه 
راستای مسئولیت  در  اعتبار  تومان  میلیارد  پنج  سیرجان 
اجتماعی به شهرستان بردسیر کمک کند که تاکنون تحقق 
شرکت  این  مدیریتی  جدید  دوره  در  امیدواریم  و  نیافته 

محقق شود.
وی با اشاره به افتتاح یک پروژه با حقوق ماهیانه پرسنل 
جهان فولاد هفته پیش گفت: با توجه به دغدغه مدیرعامل 
بومی گل گهر که مشکلات شهرستان را بیشتر درک می کند، 
امیدواریم یکی از طرح های مصوب را اجرا کند و صنایع 

ملی مس نیز در توسعه این منطقه همکاری کند.
صنایع  مشکلات  رفع  ضرورت  به  اشاره  با  میرمحمدی 
شهرستان و بخش آلیاژی گفت: بردسیر می تواند یکی از 
شهرهای بدون بیکار کشور باشد و درصورتی که پروژه های 
فولادی حمایت شوند می توانیم جشن شهر بدون بیکار را 

در این شهرستان بگیریم.
وی اضافه کرد: همچنین تعداد 100 تبلت هوشمند جهان 
آموزان کم  دانش  تحویل  آینده  هفته  تا  سیرجان  فولاد 

شود. می  بردسیری  بضاعت 
افتتاح هشت طرح حوزه سلامت جهان فولاد در بردسیر

همچنین امام جمعه بردسیر در این آیین گفت: بردسیر 
اما مردم آن  جزو شهرهای محروم استان کرمان نیست 

از نظر اقتصادی ضعیف  بدون حضور شرکت های فولادی 
بودند.

حجت الاسلام علی اکبر کرمانی با بیان اینکه امرار معاش 
تامین  کشاورزی  و  دامداری  طریق  از  خطه  این  مردم 
می شود گفت: جهان فولاد هشت پروژه به عنوان اقدامی 
داده  انجام  در شهرستان  نیروهای خود  با حمایت  بزرگ 

است.


